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ZPRAVODAJ STAVEBNÍHO BYTOVÉHO DRUŽSTVA

Máme novou atrakci. Až ve-
jde v širší známost začne lákat 
turisty z domova i ze zahraničí. 
Tou atrakcí jsou sluneční hodi-
ny. Realizátor nápadu skupina 
Sev.en Čistá energie je instalo-
vala v lomu ČSA. Těžba v něm 
končí, nastává čas rekultivace. 
Vedle autodromu, hipodromu, 
golfového areálu, vinic, jezer 
Most, Matylda a Benedikt má 
šanci stát se další perlou v ná-
hrdelníku povedených rekul-
tivací. Dílo Ingrid Jarošové  
a Libora Šindeláře (na sním-
ku) se nepochybně stane dalším 
krásným otiskem aktivit proslulé 
české rekultivační školy v kraji-
ně Mostecké pánve.

(pp)/foto: Sev.en

Sluneční hodiny jako odraz
Proměna měsíční krajiny v ob-

last krásně vypadající s možnos-
tí jejího plného využití k volnoča-
sovým aktivitám se promítne do 
spokojenosti mosteckých, litví-
novských a mezibořských občanů 
se zvyšující se úrovní jejich živo-
ta i s dosaženou úrovní bydlení. Ta 
je zde vysoká, ale její kvalita je – 
bohužel – zastřena známými jevy 
jako jsou neúměrná koncentrace 
nepřizpůsobivých či jinak závado-
vých individuí.

S tímto problémem se dá mož-
ná ještě něco dělat (i když toto 
tvrzení je po mnoha dosavadních 

negativních zkušenostech s nena-
slouchajícími vrcholovými politi-
ky více než odvážné). Nicméně pro-
měna měsíční krajiny v okolí Mostu 
a Litvínova je příkladem a motivací 
pro proměnu sociální situace uvnitř 
těchto měst. Dá se očekávat nárůst 
hrdosti slušných obyvatel a z ní vy-
věrající snaha městských samospráv 
k ještě intenzivnějšímu tlaku na vlá-
du a parlament k řešení palčivých 
problémů oblasti.

Obyvatelům zdejších měst a obcí 
přinese obnova krajiny kolem bu-
doucího Komořanského jezera, jejíž 
součástí jsou také instalované slu-

neční hodiny, hodně pozitivního. 
Už jen jejím zpřístupněním široké 
veřejnosti nastanou nové možnos-
ti relaxace a sportování. Samot-
né sluneční hodiny se mohou stát 
odrazovým můstkem pro nástup 
změn k lepšímu.

Vzpomeňte si na dobré zkuše-
nosti související se zprovozněním 
areálu sousedního jezera Most. 
Otevřením Komořanského jeze-
ra se zvýší atraktivita samotných 
měst a obcí. Máme se tedy na co 
těšit a zároveň probouzet v sobě 
hrdost na zdejší šikovné a pracovi-
té lidi. SBDK
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R HLÁŠENÍ HAVÁRIÍ V PRACOVNÍ DOBĚ: 476 146 199
PONDĚLÍ, STŘEDA 8.00 – 17.00  n  ÚTERÝ, ČTVRTEK, PÁTEK 8.00 – 13.00

Mimo uvedenou pracovní dobu hlaste havárie dispečinku společnosti Jiří Hasman – Výtahy na telefonních číslech
800 136 018 nebo 774 408 460

Spojovatelka: 476 146 100 E-mailová adresa: sbd@sbdkrusnohor.cz
Internetové stránky: www.sbdkrusnohor.cz

Telefonické hovory jsou v zájmu zajišťování kvality poskytovaných služeb nahrávány. (Podrobnější informace k zaznamenávání hovorů je uvedena na straně 4.)

ÚSEK VNITŘNÍ KONTROLY, ŘJE, VEDOUCÍ POHLEDÁVEK
Vnitřní kontrolorka vnitrni.kontrolor

Kordíková Monika 476 146 103
Evidence pohledávek (vymáhání)                         evidence.pohledavek

Marázová Romana 476 146 152
Vítková Nikol 476 146 151
Schimperková Drahomíra 476 146 150
Zuzčaková Šárka 476 146 153

Pobočka Litvínov 606 648 706 pobocka.litvinov
Vegnerová Hana 476 146 115
Blahoutová Eva 476 146 116

EÚ – EKONOMICKÉ ODDĚLENÍ (EO)
Vedoucí EO ekonomicke.odd.vedouci

Libecajtová Lucie 476 146 120
Provozní účtárna pro SVJ

Růžičková Milena 476 146 121 provozni.uctarna
Divíšková Kamila 476 146 122
Kopecká Vlasta 476 146 123
Šímová Lenka 476 146 124

Fakturace fakturace
Bc. Gerthnerová Dana 476 146 125

Pokladna pokladna
Koťátková Alena 476 146 129

Evidence zálohových plateb topna.sezona
Merclová Veronika 476 146 131

476 146 135
Provozní účetní provoz.ucetni

Schreiberová Romana 476 146 133
Mzdy

Kurka Ondřej 476 146 137 mzdy

EU – ODDĚLENÍ PRO ČLENSKÉ ZÁLEŽITOSTI (OČZ)
Vedoucí clenske.zalezitosti.vedouci

Zvěřinová Lucie 476 146 140
Členská evidence clenska.evidence

Čandová Martina 476 146 142
Bc. Matisová Vladimíra 476 146 144

Evidence nájemného evidence.najemneho
Sýkorová Markéta 476 146 145
Pešková Michaela 476 146 149
Čermáková Kateřina 476 146 146

Nebytové prostory – pojištění                      nebytove.prostory.pojisteni
Pátková Lenka 476 146 156

Společné prostory nebytove.prostory.pojisteni
Šalátová Tereza 476 146 157

ÚSEK ŘEDITELE (ÚŘ)
Ředitel družstva reditel

Ryba František 476 146 104
Vedoucí sekretariátu ředitele sekretariat.reditele

Domínová Leona 476 146 104
Informace 476 146 106 informace

Bc. Charvátová Lenka 606 649 365
Sekretářka sekretariat

Hajzlerová Andrea 476 146 108
Tiskový mluvčí, redakce zpravodaje tiskovy.mluvci

Mgr. Prokeš Petr 476 146 109

ZÁKAZNICKÉ CENTRUM (podatelna, dispečink)
Bc. Komendová Petra 476 146 199 podatelna
Hokrová Monika 476 146 199
Kožíšková Lenka 476 146 199
Kordíková Daniela 476 146 199
Šebková Martina
Holujová Helena 476 146 100

EKONOMICKÝ ÚSEK (EÚ)
Vedoucí hlavni.ekonom

Ing. Kurková Kateřina 476 146 110

TECHNICKÝ A INVESTIČNÍ ÚSEK (TIÚ)
Vedoucí vedouci.tiu

Jánská Hana 476 146 180
Referentka inzenyrska.cinnost.referent

Schubertová Jessica 476 146 185
Investiční referenti

Renka Adam 476 146 181 investicni.referent1
Zámecký Jan 476 146 183 investicni.referent3
Růžičková Simona 476 146 184 investicni.referent4

Stavební technici
Vydra Radovan 476 146 164 technik4
Losos Martin 476 146 166 technik6
Kolmanová Lucie 476 146 167 technik7

Požárně-bezpečnostní technik a MTZ                            bezpec.technik
Krajovský Pavel 476 146 171

Energetik energetik
Ing. Korol Valerij 476 146 172

Správce sítě sprava.site
Gerthner Daniel 476 146 112

Z důvodu větší přehlednosti uvádíme u e-mailových adres na jednotlivá pracoviště a konkrétní pracovníky pouze tu část adresy, která je před 
„zavináčem“. Pro správné zadání e-adresy je tedy nutno ještě přidat „@sbdkrusnohor.cz“.
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KRUŠNOHOR – zpravodaj Stavebního bytového družstva Krušnohor se sídlem v Mostě. Vychází měsíčně. Vydává: 
Stavební bytové družstvo Krušnohor, ul. ČSA 1766, 434 01 Most. IČ: 00043257. Řídí redakční rada ve složení: 
František Ryba (předseda), tel.: 476 146 104, e-mail: f.ryba@sbdkrusnohor.cz, fax: 476 146 101, Arnošt Ševčík, 
Ing. Jiří Koranda, Mgr. Petr Prokeš. Redakce a inzerce: Mgr. Petr Prokeš, tel.: 476 146 109, e-mail: tiskovy.mluvci@
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18. 1. 2024. Nevyžádané textové a ilustrační materiály se nevracejí.  Registrace: Ministerstvo kultury ČR E11597

Co jsme pro vás 
připravili:

Prosíme: kvůli odpadu se na družstvo neobracejte! . . . . . . . . . . . . . . . . str. 5 

Cena vody v roce 2024? Zdražovací potopu nečekejte . . . . . . . . . . . str. 6

Cena tepla v roce 2024: Pod republikovým průměrem  . . . . . . . . . . . . . str. 8

Byly to hezké přípravy na nejkrásnější svátky roku  . . . . . . . . . . . . . . . . . . str. 12

Za úklid v domě i bytě si připlatíme . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . str. 16

Umělá inteligence (AI): Revoluce ve světě technologií . . . . . . . . . . . . str. 20

Den pro seniory a děti v Domově Harmonie  . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . str. 28

Unikum pro Most. V české repre jsou čtyři hráčky  . . . . . . . . . . . . . str. 29

HLÁŠENÍ
HAVÁRIÍ

Distribuce tohoto vydání Krušnohoru do poštovních schránek je prováděna ve dnech 4. – 14. 1. 2024. 
Pokud se v uvedené lhůtě výtisku nedočkáte, zavolejte na telefonní číslo 476 146 104 nebo napište 
na e-mailovou adresu sekretariat.reditele@sbdkrusnohor.cz. Zajistíme nápravu.

Zákaznické centrum
převzalo i funkci

bývalého dispečinku družstva
a přijímá na níže uvedených

telefonních číslech
také hlášení o haváriích.

Do zákaznického centra
volejte havárie na čísla

476 146 199
606 648 713
606 648 715

pouze
v jeho pracovní době

Pracovní doba
zákaznického centra
pro hlášení havárií

pondělí 8.00 – 17.00 h
úterý 8.00 – 13.00 h
středa 8.00 – 17.00 h
čtvrtek 8.00 – 13.00 h
pátek 8.00 – 13.00 h
 

Přestávka na oběd:
12.00 – 12.30 h

Havárie 
(voda, teplo, plyn, elektro) 

mimo výše uvedenou 
pracovní dobu

hlaste dispečinku firmy
Jiří Hasman – Výtahy

na telefonní číslo 800 136 018.

Úřední hodiny
zákaznického centra

pro osobní 
vyřizování záležitostí
jsou uvedeny vlevo.

E-mail:
podatelna@sbdkrusnohor.cz
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ZPRÁVY
ZE SAMOSPRÁV
A SPOLEČENSTVÍ
VLASTNÍKŮ
JEDNOTEK

Nové nádoby
Technické služby města Mostu 
nakoupily a ve druhé polovině 
minulého roku rozmístily ve vy-
braných lokalitách nové nádoby 
na odpad. Na první pohled vypa-
dají velice hezky, jsou estetické.

Snad nejvyšší jejich koncentra-
ce je k vidění na sídlišti Výsluní. 
Náš snímek je z Albrechtické uli-
ce od bloku 638, v němž půso-
bí SA 060.
Zde byly přistaveny nádoby na 
odpad směsný komunální (čer-
né víko), papírový (modré víko) 
a plastový (žluté víko). Nově by-
la doplněna černá „popelnice“ 
na tuky a oleje (mimo snímek).
Fotografie také napovídá, že ve 
srovnání s klasickými kontejne-
ry (na kolečkách) mají nové ná-
doby výrazně větší objem (ka-
pacitu). Mělo by se tedy do nich 
vejít daleko více odpadu z do-
mácností.
Je proto nepochopitelné, že jsou 
dny, kdy je u těchto nových ná-
dob vidět vršící se odpad. Co je 
toho příčinou?
Je to tím, že obyvatelé neumě-
jí otevřít barevná víka? Nebo jim 
dělá potíž zvednout tašku s od-
padem do výše obličeje, aby ji 
mohli vhodit dovnitř nádoby? Či 
se technickým službám porou-
chaly svozné vozy s rameny na 
zvednutí nádob a vysypání od-
padu do vozidla? Anebo nastal 
technický problém na odpado-
vých zpracovatelských linkách?
Kdo to ví, ať odpoví. Rádi jeho 
zjištění otiskneme.
Stejně tak i dopisy čtenářů po-
pisujících vlastní zkušenosti  
s využíváním nových nádob. 
Detektivka to třeba nebude, ale 
společně můžeme na něco ob-
jevného narazit a pro poučení 
ostatních zveřejnit.

Text a foto: (pp)

Obyčejně na tomto místě od-
povídám na různé dotazy vám, 
čtenářům. Dnes si dovolím pár 
myšlenek bez vašich přímých 
dotazů a možná, že položím pár 
otázek já vám.

Všude kolem nás slyšíme, 
že žijeme v divné době, že svět  
a lidé se zbláznili a že se ztrácejí 
všechny pevné body v životě lid-
ském. Je to asi pravda. Jak jinak 
pochopit nesmysly, které si sama 
na sebe a své obyvatele vymýšlí 
euroamerická zóna, například ve 
společenské oblasti, nebo třeba  
v ekologii a doslova tím ubíjí vět-
šinovou populaci. Nebo všechny 
ty příkazy a nařízení z Evropské 
unie, které naši vlezdoprdelkové 
transformací do českých předpisů 
ještě zhoršují.

Ale pojďme domů. Tak jako 
mnoho lidí i já sleduji politické 
dění v Česku. Děsí mě to, jak po-
litika zhrubla a zhloupla. Jak už 
nic neplatí, jak všechny sliby vy-
řknuté politiky během pár dnů 
zcela zmizí.

Přemýšlel jsem o tom, proč 
tomu tak je a odkdy to tak je. 
Pro mě je synonymem arogance  
v naší domácí politice pan Topo-
lánek. Od něj se datují všechny ty 
těžko omluvitelné excesy podá-
vané s nezměrnou arogancí a bez 
ohledu na to, co si o nich lidé my-

slí. Synonymem hlouposti je pro 
mě pan Fiala. Píši to hrozně ne-
rad – jednak proto, že je pan Fia-
la velmi vzdělaný člověk (a proto 
nevím, kde se v něm bere ta poli-
tická hloupost a arogance) a také 
proto, že se bojím, aby mě neza-
vřeli. Dnes již zase stačí říct, že 
v jedné nejmenované zemi mají 
menší brambory než jejich sou-
sedé a jdete na pár let do basy.  
A když se ozvete, tak je vám od-
povězeno, že za tuto devastaci 
společnosti přece mohou komu-
nisti. No proč ne, ale ty komu-
nisti tady byli před 33 lety! Proč 
tato „demokratická“ společnost 
opakuje tytéž úlety, jako ta „ne-
demokratická“? Vezměte si tře-
ba před pár lety průjezd nějaké 
americké vojenské kolony přes 
Českou republiku. To, že námi 
placená ČT z toho div nedělala 
přímý přenos, ani nekomentuji. 
To, že ještě před pár lety diskuto-
vali odborníci o tom, jestli vyrá-
bět dětské hračky v podobě zbra-
ní (abychom děti nekazili) a teď 
oslavujeme průjezd vojáků, to 
taky hodím za hlavu. Ale všich-
ni ti mávající občané, včetně jedné 
třídy z mateřské školy, měli ame-
rické vlajky a také vlajky NATO. 
No, pár lidí, kteří mají doma ame-
rickou vlajku znám, ale kde vzali 
ty vlajky NATO? A kde je vzaly ty 
děti? A tak jsem si hned vybavil, 

jak jsme o Prvního máje šli k vozu 
Avie, ze kterého nám podali třepe-
talky s holubicí nebo hvězdou, od-
mávali jsme průvod a zase do vozu 
Avie vše vrátili. Nějak mi to připa-
dá stejné, ale PROČ?

Bohužel, když toto všechno sle-
dují řadoví občané, tak to v nich 
něco zanechává. Tím něčím je prá-
vě zmíněná arogance, zloba a žel  
i hloupost. Vidíme to dnes a denně 
u nás na správě družstva. A je jed-
no, jestli hloupost napíšete, nebo 
jste arogantní na úřednici u okén-
ka. Měli byste si uvědomit, že na 
„druhé straně“ sedí stejní lidé jako 
jste vy, mají své stejné problémy 
doma s dětmi a s nemocnou babič-
kou jako vy a musejí z práce jít na 
nákup jako vy a přemýšlejí o tom, 
z čeho dětem zaplatí školu v pří-
rodě jako vy… A do toho na ně 
řve klient, který je naštvaný na EU  
a na Fialu a na ČT a nevím na co 
všechno ještě – a ta pracovnice za 
přepážkou sedící proti němu je při-
tom tak snadný terč.

Pojďme si proto popřát do 
roku 2024 co možná nejvíce po-
hody a klidu, tolik potřebného 
zdraví a zbavme se zbytečné aro-
gance, zloby a hlouposti. Doká-
žeme-li to, bude se nám lépe žít, 
lépe bydlet a bude nám všem fajn.

František RYBA
ředitel družstva

 NOVOROČNÍ ZAMYŠLENÍ O TOM, CO SE KOLEM NÁS DĚJE

Dejte na frak
zlobě, aroganci a hlouposti

Do roku 2024 přejeme pohodu, klid, zdraví.
Rok bez projevů arogance, zloby a hlouposti.

Jestliže se to podaří, bude se nám bydlet a žít lépe,
bude nám všem fajn na duši.

Ředitel družstva František Ryba s kolektivem pracovníků SBD Krušnohor



Koupě či prodej bytové jednot-
ky je záležitostí, která vyžadu-
je pečlivé zajištění práv a po-
vinností jak pro kupujícího, tak 
pro prodávajícího. Jako efek-
tivní způsob zajištění pro obě 
smluvní strany lze doporučit 
využití advokátní úschovy.

Co je to advokátní úschova?
Advokátní úschova předsta-

vuje způsob ochrany finančních 
prostředků a práv týkajících se 
nemovitosti během procesu kou-
pě či prodeje. Jedná se o zajištění 
prostředků na zvláštním účtu ad-
vokáta nebo notáře, který tímto 
způsobem slouží jako prostředník 
mezi kupujícím a prodávajícím.

Zpravidla se úschovní smlou-
va uzavírá současně se smlouvou 
o převodu bytové jednotky. Na 
základě a za podmínek úschovní 
smlouvy pak kupující vkládá kup-
ní cenu na speciální účet advokáta 
nebo notáře. Tato částka zůstává 
na tomto účtu do doby, než jsou 
splněny veškeré podmínky kup-
ní a úschovní smlouvy. Advokát 

či notář pak dohlíží na dodržová-
ní smluvních podmínek a až poté, 
co jsou splněny všechny podmín-
ky, převede finanční prostředky 
prodávajícímu. V praxi se do ad-
vokátní úschovy také mimo jiné 
vkládají listiny jak kupní smlouva 
a návrh na vklad do katastru ne-
movitostí, kdy advokát následně 
tyto dokumenty použije právě na 
zprocesování tohoto vkladu.

Pokud by v souvislosti s převo-
dem nemovitosti vyvstaly po pod-
pisu kupní smlouvy takové závažné 
potíže, na jejichž základě by neby-
lo možné v převodu pokračovat  
a zapsat nového vlastníka do ka-
tastru nemovitostí, pak by advo-
kát či notář mohli dle podmínek  
v úschovní smlouvě vrátit kupní 
cenu kupujícímu a ten by od smlou-
vy o koupi bytové jednotky odstou-
pil. Tímto způsobem by kupující 
nepřišel o své peníze a v opačném 
případě, pokud by kupující neuhra-
dil kupní cenu, tak by prodávající 
nepřišel o svou nemovitost.

Hlavní výhodou advokát-
ní (respektive notářské) úscho-

vy je tedy zajištění bezpečnosti 
pro obě strany. Kupující má jis-
totu, že jeho finanční prostředky 
budou použity pouze v souladu 
se smlouvou a že budou chráněny 
v případě, že prodávající nesplní 
své povinnosti. Zároveň prodáva-
jící má zajištěno, že kupní cena 
bude na úschovním účtu připra-
vena k jejímu vyplacení po spl-
nění všech smluvních podmínek  
a převodu nemovitosti.

Z opatrnosti lze také vřele do-
poručit prověřit si, jakým způso-
bem je advokát pojištěn proti pří-
padné škodě způsobené klientovi. 
Každý advokát musí být ze zá-
kona pojištěn v minimální výši  
5 milionů korun. Ceny nemovi-
tostí jsou ovšem velmi často mno-
hem vyšší. Doporučujeme tedy 
vybrat si pro advokátní úschovu 
advokáta, jenž je pojištěn alespoň 
do výše částky, kterou skládáte do 
jeho úschovy.

Mgr. Marcel KALČEV
Belšán & Partners,
advokátní kancelář

Zářijové zasedání mosteckého 
zastupitelstva rozhodlo o tom, 
že svoz komunálního odpadu 
bude v okresním a statutárním 
městě po 16 letech zpoplatněn. 
Svého času volební „trhák“ 
Sdružení Mostečané Mostu 
(SMM) byl počínaje 1. lednem 
2024 umrtven.

Obyvatelé Mostu jsou tak po-
vinni platit za svoz komunální-
ho odpadu. Jednota v zastupitel-
ských lavicích ohledně tohoto 
rozhodnutí sice nebyla, ale ko-
aliční většina (ale nejen ona) při 
hlasování vyhrála.

Poslední měsíc starého roku ale 
ukázal, že leckteří naši klienti – 
družstevníci a vlastníci bytů – jsou 
velice zodpovědní a do úhrady sta-
noveného poplatku se chtějí hned 
pustit. „Volají nám, píší e-mailové 
dotazy, při návštěvě zákaznického 
centra se dotazují nebo při komu-
nikaci s pracovníky úseků a oddě-
lení správy družstva vyžadují in-
formace o tom, jak výkon agendy 
poplatků za svoz komunálního od-
padu bude v praxi vypadat. Chtě-
jí znát výši částky, termín platby, 
upřesnit možné způsoby úhra-
dy poplatku. Těchto dotazů je to-
lik, že narušují práci našich za-

městnankyň. A to zcela zbytečně,“ 
upozornila Ing. Kateřina Kurko-
vá, vedoucí ekonomického úseku,  
a důrazně dodala: „S agendou sou-
visející s úhradou poplatků za svoz 
komunálního odpadu nemá druž-
stvo nic společného. Jde výhrad-
ně o záležitost statutárního města 
Mostu.“

Úředníci magistrátu již připra-
vili „kuchařku“ popisující jak po-
stupovat a aktuálně zasílají tyto 
informace jednotlivým bytovým 
družstvům a společenstvím vlastní-
ků jednotek se žádostí o spolupráci.

Petr PROKEŠ
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Advokátní úschova při koupi
a prodeji bytové jednotky

Skvělá práce
Touto cestou děkuji firmě 
TOVOK, která během 12 dnů 
dokázala vyměnit celý doslu-
hující plastový rozvod stude-
né a teplé vody po 25letém 
provozu ve vchodech č.p. 317 
až 321 v janovském bloku K.
Firma odvedla skvělou práci, 
tudíž bez reklamací.
Poděkování patří i všem druž-
stevníkům, kteří museli setr-
vat v době prováděných prací 
doma, aby celá tato výměna 
rozvodů mohla proběhnout.
Po získaných výborných zku-
šenostech doporučuji ostat-
ním předsedům výborů sa-
mospráv a domovních výborů 
společenství vlastníků jedno-
tek v rámci SBD Krušnohor 
nadále s firmou TOVOK spo-
lupracovat.

Petr BUCHA
předseda SA 042/blok K

Luční ul., Litvínov-Janov

PODĚKOVÁNÍ

Prosíme: kvůli odpadu se
na družstvo neobracejte!

ZPRÁVY
ZE SAMOSPRÁV
A SPOLEČENSTVÍ
VLASTNÍKŮ
JEDNOTEK

Vylomeniny  
nepřizpůsobivých

Dost bylo nepřizpůsobivých! 
Takovým či jiným podob-
ným zvoláním vlastníků bytů  
v SVJ 630/blok 408 v Brněn-
ské ulici  na mosteckém síd-
lišti U Stadionu byl dán pod-
nět k zahájení akce výměny 
vchodových dveří v přední  
i zadní části domu.
A nezůstalo jenom u této vý-
měny. Došlo také na instalaci 
systému zamezujícímu pří-
stupu nepřizpůsobivých indi-
viduí. Ta dělala v domě ne-
pořádek, křičela a vymýšlela 
si různé vylomeniny.
Akce byla dokončena a byd-
lící snad už mají aspoň troš-
ku zlepšené podmínky ke 
klidnějšímu a spokojenější-
mu bydlení.

Text: (pp/tiú)



U nás v Severočeské vodá-
renské společnosti (SVS) jsme 
si tohoto faktu vědomi. Ke kaž-
doročnímu stanovování ceny 
vodného a stočného proto při-
stupujeme s maximální zodpo-
vědností. Nejinak je tomu i pro 
tento rok. Podívejme se společ-
ně, kolik v roce 2024 zaplatíme 
za tuto strategickou surovinu  
u nás doma.

O JEDEN HALÉŘ

„Chápeme, že každé zvýšení 
je v současné době citlivou zále-
žitostí. Proto jsme hledali cesty, 
jak peněženky obyvatel v Ús-
teckém a Libereckém kraji ušet-
řit dramatického růstu cen,“ řekl 
Bronislav Špičák, generální ředi-
tel SVS. Nárůst ceny za litr vody 
o jeden haléř není jen otázkou čí-
sel, ale symbolicky odráží i úsilí 
SVS udržet cenu na sociálně sne-
sitelné a únosné úrovni.

ASI 150 KORUN

V případě průměrné domác-
nosti se tento nárůst objeví na 
měsíční faktuře ve výši přibližně 
150 korun. Je to částka, která se 
sice v našem rodinném rozpočtu 
projeví, ale díky úsilí SVS nezpů-
sobí finanční potopu. SVS si vel-
mi cení důvěry svých zákazníků 
a chce jim proto poskytnout ne-
jen kvalitní pitnou vodu, ale i po-
cit jistoty.

NEUSTÁLÁ PÉČE

Cena, kterou platíme za vodu 
z kohoutku, není jen cenou za 
klíčovou tekutinu. Je to cena za 
neustálou péči, modernizaci celé 
infrastruktury, za to, že v přípa-
dě potřeby jsou pracovníci SVS 
připraveni zasáhnout bez ohledu 
na denní dobu či počasí. V této 
ceně je obsažena další služba, jíž 
je odvedení a vyčištění odpadní 

vody, kterou tak vodohospodáři 
vracejí do přírody mnohdy v lep-
ší kvalitě, než potokem či řekou 
přitéká.

PRÁCE A INVESTICE

Ačkoli se zdá, že tekoucí pit-
ná voda v našich domácnostech 
je samozřejmostí, ve skutečnosti 
za celým procesem stojí spousta 
práce dvou tisícovek lidí a velké 
investice do stále lepších techno-
logií. SVS totiž dodává vodu 1,1 
milionu obyvatel, což vyžadu-
je nejen rozsáhlou infrastrukturu, 
ale i lidskou oddanost a odborné 
znalosti.

OPRAVY ZA 2 MLD

„V současné době spravu-
jeme majetek v hodnotě přesa-
hující 100 miliard korun, který 
zahrnuje nejen vodovodní a ka-
nalizační potrubí, ale také úprav-
ny vody, vodojemy nebo čistírny 
odpadních vod. Každý rok vyna-
kládáme dvě miliardy korun na 
to, abychom tento majetek nejen 
opravovali, ale také modernizo-
vali pro budoucí generace.

SOLIDÁRNOST

Naším cílem je udržet solidár-
ní výši ceny vodného a stočného. 
To znamená, že za vodu zaplatí-
te stejně ve velkém městě jako  
v odlehlé horské vesničce, kam 
je složitější pitnou vodu dopra-
vit. Dlouhodobě se tak snažíme 
držet cenovou hladinu na únosné 
úrovni pro všechny. Avšak ceny 
energií, materiálu a prací rostou  
i u nás, proto letos dochází k na-
výšení ceny o jeden haléř na litr 
pitné vody,“ vysvětlil generální 
ředitel SVS Bronislav Špičák.

KLID A JISTOTA

V dnešní době, kdy se mno-
ho věcí zdá být nejistých, je dob-
ré vědět, že některé nezbytné služ-
by zůstávají stabilní a spolehlivé. 
Třeba jako péče o vodu v rámci 
působnosti SVS. Jsme zde proto, 
abychom vám zajistili nejen tuto 
základní tekutinu, ale i klid a jisto-
tu, že se na nás můžete spolehnout.

Zdroj: SVS
Mezititulky a aktualizace:

KRUŠNOHOR
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Žijeme v časech, kdy se každá koruna v peněžence počítá. 
Každé zvýšení cen nás nutí přemýšlet o tom, co si dovolit 
můžeme a co už nikoli. Ceny potravin nebo energií jsou toho 
dobrým příkladem. Ve dvou posledních letech jsme to zažili 
asi úplně všichni.

Ilustrační foto: (pp)

V minulém vydání zpravodaje Krušnohor jsme na straně 5 publikovali 
článek nazvaný Severočeská uklidňuje: jen o haléř! U mnoha čtenářů 
způsobil poprask, nedůvěru a podezření z toho, že jsme lháři. Argumen-
tem našich kritiků bylo poukazování na skutečnost, že jinde v republice 
se ceny za vodné a stočné zvyšují o stovky korun.
A naše obranná reakce? Nezpochybňujeme, že v jiných krajích a okresech 
se zvyšuje cena za vodné a stočné o stokoruny. To ale není případ dvou 
krajů – našeho Ústeckého a sousedního Libereckého. V těchto dvou kra-

jích působí Severočeská vodárenská společnost (SVS). Ta drží cenu pěk-
ně na uzdě i pro nový rok. V něm – tedy v tomto roce 2024 – podle ceny 
zveřejněné SVS kubík pitné vody (respektive vodné a stočné) se zvyšuje 
z dosavadní částky 128,11 Kč na 142,34 Kč včetně DPH. To představuje 
zdražení o pouhých 14,23 Kč. Čtrnáct korun jistě každý ve své peněžence 
nebo na bankovním kontu najde. Pro pochopení kalkulace ceny stanove-
né SVS se k problematice vodného a stočného raději vracíme i v tomto 
vydání Krušnohoru zveřejněním podrobných materiálů společnosti.

Cena vody v roce 2024?
Zdražovací potopu nečekejte

SVS
Severočeská vodárenská společnost (SVS) je moderní, výkonná, 
efektivní a transparentní vlastnická vodárenská společnost. Převzala 
za své akcionáře – 458 severočeských měst a obcí – odpovědnost za 
zásobování obyvatelstva pitnou vodou a za odvádění a likvidaci komu-
nálních odpadních vod. Zdroj: SVS

Cena za rok 2024 bez DPH s DPH
Vodné   68,89   77,16
Stočné   58,20   65,18
Celkem 127,09 142,34

Zdroj: SVS



V éře neustálého zdražování, 
kdy náklady na život rostou, při-
náší Severočeská vodárenská spo-
lečnost (SVS) uklidňující zprávu: 
v roce 2024 bude litr pitné vody 
stát jen o haléř více. Toto mírné 
zvýšení symbolizuje snahu udržet 
vodné a stočné sociálně únosné 
pro všechny obyvatele Ústecké-
ho a Libereckého kraje. Měsíčně 
si tak průměrná rodina nepřiplatí 
více než 150 korun.

Generální ředitel SVS Broni-
slav Špičák zdůrazňuje, že jde  
o dvě služby: „V této ceně je ob-
saženo jednak přivedení pitné 
vody do domácností, provozo-
ven, podniků, škol a podobně, ale 

také odvedení a vyčištění vody 
odpadní.“ Prostředky získané  
z vodného a stočného tvoří zdroje 
pro neustálou modernizaci vodo-
hospodářské infrastruktury, kte-
rá je v působnosti SVS na severu 
Čech největší v celé České repub-
lice. To, že vám z kohoutku pote-
če čistá, zdravotně nezávadná pit-
ná voda, je výsledkem složitého  
a nákladného technologického 
procesu,“ připomněl Bronislav 
Špičák. SVS dodává vodu celkem 
1,1 milionu obyvatel, což vyžadu-
je odbornost, dovednost a energii 
mnoha lidí. Bez ohledu na polohu 
a velikost jejich bydliště SVS ga-
rantuje nejvyšší kvalitu vody.

Do obnovy a rekonstrukcí vodo-
hospodářského majetku každý rok 
SVS investuje 2 miliardy korun. 
Cílem je dlouhodobé udržení hla-

diny vodného a stočného na únos-
né úrovni pro všechny odběratele  
v Ústeckém i Libereckém kraji.

Zdroj: SVS

Dne 1. prosince 2023 se ko-
nala v Praze mezinárodní kon-
ference nazvaná Klíčové faktory 
úspěchu. Předcházela večernímu 
slavnostnímu vyhlášení výsled-
ků ankety Českých 100 nejlep-
ších. V kategorii dynamický růst 
a stabilita byla oceněna Severo-
česká vodárenská společnost.

Slavkovského sál Obecního 
domu v Praze byl místem koná-
ní mezinárodní konference. Ta 

předcházela večernímu slavnost-
nímu vyhlášení výsledků 28. roč-
níku ankety Českých 100 nejlep-
ších ve Smetanově síni.

Anketu vyhlašuje Panevrop-
ská společnost pro kulturu, vzdě-
lávání a vědecko-technickou 
spolupráci Comenius s cílem vy-
brat a slavnostně vyzdvihnout  
v Česku registrované subjekty 
dosahující mimořádných výsled-
ků nejširšího spektra aktivit. An-

ketní nominace mají tři stěžejní 
omezení:
n nominovaný subjekt musí být 
registrován a plátcem daní v Česku;
n ke dni 30. září daného roku musí 
mít nejméně dvacet zaměstnanců;
n jeho obrat za posledních 12 mě-
síců musí být minimálně 30 milio-
nů Kč.

Měřítkem pro konečné umís-
tění je počet obdržených nomi-
nací.

V kategorii Dynamický růst 
a stabilita byla mezi oceněný-
mi také Severočeská vodáren-
ská společnost, člen skupiny 
Severočeská voda. Toto oceně-
ní svědčí o prestižním postave-
ní mezi českými firmami, které 
si drží již dlouhá léta a jež přišlo  
v roce, kdy oslavila 30 let od 
svého vzniku.

Zdroj textu a fota: SVS
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Cenu převzal předseda představenstva Severočeské vodárenské společnosti MUDr. Tomáš Indra, MBA (třetí zprava).

Opáčko ve zkratce aneb Co byste neměli zapomenout

SVS byla oceněna mezi nejlepšími firmami

JAK DOMA ŠETŘIT VODOU?
n Dávejte přednost sprše; oproti koupeli ve vaně ušetříte až polovinu 

vody.
n Mytím nádobí pod tekoucí vodou spotřebujete trojnásobek vody 

oproti mytí nádobí v napuštěném dřezu. Při koupi myčky na nádobí 
se zajímejte o spotřebu vody.

n Při osobní hygieně nenechávejte bezúčelně téct vodu. Do kanálu 
tak kohoutkem zbytečně proteče 20 litrů za minutu. Úsporný perlá-
tor průtok sníží na 6 litrů za minutu.

n Pořiďte si úsporný systém splachování WC, u kterého máte na vý-
běr, zda spláchnete 3 nebo 6 litrů vody.

n I pračku vybírejte takovou, která spotřebuje méně vody.
(Zdroj: iDnes.cz)



Pro tento rok je cena v nej-
vyšší úrovni stanovena na část-
ku 847 Kč/GJ. Navýšení je způ-
sobeno především rostoucími 
vstupními náklady na výrobu  
a distribuci tepelné energie, ná-
růstem ceny emisních povole-
nek, zvýšením sazby DPH, ale 
také neposkytnutím přislíbené 
podpory ze strany státu.

CZT = VÝHODNÝ ZDROJ

Navzdory všem nepříznivým 
okolnostem v oblasti energetiky 
a teplárenství se daří Severočes-
ké teplárenské (ST) v posledních 
dvou letech udržet stabilní přízni-
vou cenu tepla a vyšší růst výrob-
ních nákladů nepřenášet v plné 
míře na své koncové zákazníky. 
Oproti cenám jiných energií zů-
stává centrální zásobování teplem 
(CZT) ekonomicky výhodným 
zdrojem vytápění.

„Programové prohlášení vlá-
dy České republiky z ledna 2022 
deklarovalo ochranu centrální-
ho zásobování teplem, narovnání 
podmínek na trhu a možnost vyu-
žití prostředků v Modernizačním 
fondu na kompenzaci dopadů 
energetické krize. Stejně tak dů-
věra v připravované formy státní 
podpory zákazníkům v tepláren-
ství nás vedla k rozhodnutí navy-
šovat cenu tepla v předchozích 
letech pouze minimálně. Bohu-
žel, doposud zůstalo pouze u sli-
bů a deklarací, ničeho konkrétní-
ho jsme se jako teplárny od státu 
nedočkaly,“ objasnil novinářům 
aktuální situaci v teplárenském 
sektoru Petr Horák, ředitel spo-

lečnosti Severočeská tepláren-
ská, která zajišťuje dodávky tepla 
do Mostu a Litvínova. „I po této 
vynucené úpravě ceny patří dál-
kové vytápění z Komořan mezi 
nejlevnější v Česku. Oproti al-
ternativním zdrojům je naší dal-
ší výhodou volba paliva, ze které-
ho budeme teplo vyrábět,“ dodal 
Petr Horák.

PALIVO A POVOLENKY

Na rozdíl od menších zdrojů 
vytápění vstupují v případě tep-
lárny do konečné ceny média 
kromě razantně rostoucí ceny pa-

liva významně i emisní povolen-
ky. Navíc si ani v nadcházejícím 
roce nebude moci zdroj nároko-
vat příspěvek na KVET (vysoko-
účinnou kombinovanou výrobu 
elektřiny a tepla), který ještě do 
roku 2022 nezanedbatelně doto-
val příjmovou část rozpočtu. Ko-
nečná cena pro zákazníky bude 
rovněž ovlivněna zvýšeným 
DPH, kde se sazba za teplo zve-
dá z 10 na 12 procent.

KLÍČOVÁ PRIORITA

„Naší klíčovou prioritou je na-
prostá spolehlivost a bezpečnost 
dodávek tepelné energie. V tep-
lárně Komořany proto pokraču-
jeme s naplňováním naší vize 
nazvané Teplo 2050, která před-
stavuje soubor kroků pro dlou-
hodobé zajištění bezpečné výro-
by tepla s minimálním dopadem 
na životní prostředí. Celý proces 
modernizace provozu, který si vy-
žádá investice ve vyšších jednot-

kách miliard korun, nám umožní 
zachovat cenu tepla na dostupné 
úrovni a nezávislou pouze na jed-
nom zdroji paliva,“ vysvětlil pří-
stup komořanského výrobce tepla 
United Energy jeho generální ře-
ditel Milan Boháček.

NAVÝŠENÍ CENY

Platí tedy pro tento rok, že lidé 
bydlící na Mostecku, kteří vy-
užívají dálkové topení, si připla-
tí za teplo. „Jeho výrobce Uni-
ted Energy v Mostě-Komořanech 
zveřejnil ceny tepla na tento rok, 
jak jsme již uvedli. Za jeden giga-
joule zaplatí domácnost v panelo-
vém domě 847 korun. To je o 150 
korun víc než vloni. Podle výrobce 
média United Energy a dodavatele 
Severočeské teplárenské průměr-
ná spotřeba se v bytech na sídliš-
tích pohybuje ročně kolem 20 gi-
gajoulů. To znamená, že prostým 
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Teplárně Komořany se úspěšně podařilo udržet cenu za do-
dané teplo pro rok 2024 pod úrovní očekávaného celorepub-
likového průměru. „Odběratelé tepla z Komořan tak budou 
mít i přes nevyhnutelné navýšení platby 151 Kč za gigajoul 
odebraného tepla jedno z cenově nejdostupnějších dálkových 
vytápění,“ je přesvědčen management Severočeské tepláren-
ské, tradičního dodavatele média do bytů a domů v Mostě  
a Litvínově, v blízkém budoucnu možná i do Meziboří.

Areál výrobce tepla United Energy (EU) v Mostě-Komořanech. Odtud médium putuje do bytových domů prostřednictvím 
dodavatele Severočeské teplárenské (ST). Foto: Miloslava KUČEROVÁ

Cena tepla v roce 2024:
Komořany ji drží pod průměrem Česka
Vedoucí ekonomického úseku Krušnohoru Ing. Kateřina Kurková přesto doporučuje bydlícím 
zvýšit měsíční zálohy – pro jistotu. „Situace v energetice je obecně nepředvídatelná,“ upozorňuje.

Pokračování na str. 10
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CENY TEPELNÉ ENERGIE A OSTATNÍCH KOMODIT PRO ROK 2024 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

                                   Platnost od 1. 1. 2024 
 
 
 
 
 
 
 
 

Cena studené vody používané pro ohřev teplé vody je stanovena dle platného ceníku v daném období od jejího dodavatele, 
společnosti Severočeské vodovody a kanalizace, a.s. 
 
Úroveň předání: 

 PRIMÁR: předávací výměníková stanice je v majetku odběratele, předávací místo je na vstupu do této stanice 
 DVS: předávací stanice je umístěná v zásobovaném objektu a je v majetku dodavatele, předávací místo je na 

výstupu z této stanice  
 SEKUNDÁR: odběrné místo je napojeno ze sekundárních rozvodů některé z předávací výměníkové stanice 

v majetku dodavatele, předávací místo je na patě zásobovaného objektu. 
 

Komodita: 
 Rezervovaná kapacita: smluvní hodnota maximálního požadovaného výkonu ze soustavy CZT účtovaná měsíčně 
v topném období 
TE: tepelná energie      
DV: doplňovací voda 

 ÚT: tepelná energie pro vytápění 
 TV: tepelná energie pro přípravu teplé vody 
 SV: studená (pitná) voda pro přípravu teplé vody 

Předávací 
úroveň Komodita Sazba

28,30%
TE 557,53 Kč/GJ 624,43 Kč/GJ DPH 12,%

DV 50,00 Kč/m3 56,00 Kč/m3 DPH 12,%

Rezervovaná kapacita 123,77 Kč/kW měs. 138,63 Kč/kW měs. DPH 12,%
TE 405,62 Kč/GJ 454,29 Kč/GJ DPH 12,%

DV 50,00 Kč/m3 56,00 Kč/m3 DPH 12,%

Rezervovaná kapacita 186,26 Kč/kW měs. 208,62 Kč/kW měs. DPH 12,%
TE, ÚT 396,49 Kč/GJ 444,06 Kč/GJ DPH 12,%

TV 647,31 Kč/GJ 724,99 Kč/GJ DPH 12,%

TE, ÚT 647,31 Kč/GJ 724,99 Kč/GJ DPH 12,% 32C1_Jn, 34C1_Jn

ÚT 756,50 Kč/GJ 847,28 Kč/GJ DPH 12,%
TV 756,50 Kč/GJ 847,28 Kč/GJ DPH 12,%

Rezervovaná kapacita 224,60 Kč/kW měs. 251,55 Kč/kW měs. DPH 12,%
ÚT 430,73 Kč/GJ 482,42 Kč/GJ DPH 12,%
TV 756,50 Kč/GJ 847,28 Kč/GJ DPH 12,%

Rezervovaná kapacita 141,39 Kč/kW měs. 158,36 Kč/kW měs. DPH 12,%
ÚT 413,70 Kč/GJ 463,34 Kč/GJ DPH 12,%
TV 651,70 Kč/GJ 729,90 Kč/GJ DPH 12,%

bez DPH
od 1.1.2024

vč. DPH
od 1.1.2024

Primár

34B1_J, 34B1_Jn, 
32B1_Jn

32B1_D, 34B1_D,
35B1_D

DVS
32C1_D, 34C1_D

Sekundár

36C1_J, 36C1_Jn

36C1_D, 37C1_D

36C2_D

Ing. 
David 
Trégler

Digitálně podepsal 
Ing. David Trégler 
Datum: 2023.12.07 
13:43:22 +01'00'



výpočtem 150 Kč x 20 GJ = 3 000 
Kč zjistíme, že v tomto roce zapla-
tíme za teplo víc o 3 000 korun než 
v předchozím roce,“ spočítala Ing. 
Kateřina Kurková, vedoucí eko-
nomického úseku SBD Krušno-
hor. „Většina našich klientů nemá 
velké příjmy. Proto jim doporuču-
ji, aby zašli do zákaznického cen-
tra správy družstva v Mostě a do 
pobočky Krušnohoru v Litvínově 
a požádali o zvýšení měsíčních zá-
loh za teplo o 300 Kč a ohřev tep-
lé vody o 100 Kč. Je to preventivní 
opatření proti případné neschop-
nosti hradit zvýšené měsíční část-
ky. Lidé se nestanou dlužníky,“ 
zdůraznila Kateřina Kurková.  
„V každém případě dojde k navý-
šení záloh bydlícím v SA a SVJ, 
pokud předepsané zálohy v součtu 
za dům budou nižší než zálohy, 
které bude muset dům hradit tep-
lárně,“ dodala.

Podle obchodního ředitele Se-
veročeské teplárenské Petra Ho-
ráka za navýšením ceny stojí na-
příklad rostoucí vstupní náklady 
na výrobu a distribuci tepelné 
energie, nárůst cen emisních po-

volenek nebo zvýšení sazby DPH 
z 10 na 12 procent.

CO DODAT?

I když se nám – běžným obča-
nům – zdražení tepla bezpochyby 
nelíbí, musíme přece jen připustit, 
že to, co říkají manažeři výrobce 
i dodavatele energie ve srovná-
ní s celorepublikovými poměry, 
je objektivní. Zdražení o 150 ko-
run za každý gigajoul není v čes-
kých poměrech nikterak horentní 
a před komořanskou teplárnou je 
třeba smeknout klobouk za to, že 
se jí podařilo úspěšně udržet cenu 

za dodané teplo pro rok 2024 pod 
úrovní očekávaného celorepubli-
kového průměru.

Podíváte-li se do aktuálního 
celostátního zpravodajského pře-
hledu, snadno zjistíte, že Teplá-
renské sdružení České republiky 
upozorňuje na skutečnost, že jsou 
regiony, v nichž dochází ke zvý-
šení ceny za teplo v řádu mnoha 
stokorun za měsíc. Oproti tomu 
je mostecko-litvínovská částka 
150 korun v podstatě nicotná, je 
haléřovou záležitostí. Važme si 
tedy toho, co komořanští energe-
tici pro nás bydlící družstevníky, 
vlastníky a nájemníky dělají.

NAVZDORY OKOLNOSTEM

Navzdory všem nepříznivým 
okolnostem v oblasti energetiky 
a teplárenství se daří Severočeské 
teplárenské v posledních dvou le-
tech udržet stabilní příznivou cenu 
tepla a vyšší růst výrobních nákla-
dů nepřenášet v plné míře na své 
koncové zákazníky. Oproti cenám 
jiných energií zůstává centrální zá-
sobování teplem ekonomicky vý-
hodným zdrojem vytápění. Ko-
mořanští manažeři jsou v tomto 
náhledu naprosto jednotní.

Petr PROKEŠ
(za využití veřejných zdrojů)

Publikovaný ceník: ST

10 Krušnohor, zpravodaj stavebního bytového družstva

Vedoucí ekonomického úseku SBD 
Krušnohor Ing. Kateřina Kurková se 
obává toho, že zdražení dodávek tep-
la do domů a bytů se odrazí v nárůstu 
počtu dlužníků – klientů družstva. 
Proto bydlícím doporučuje, aby si na 
správě družstva co nejdříve navýšili 
měsíční zálohy a dluhům se tak vy-
hnuli. Foto: Petr PROKEŠ

Ředitel společnosti Severočeská teplá-
renská Petr Horák vysvětluje na setkání 
s občany problematiku nejen zdražová-
ní energií. Foto: Petr PROKEŠ

Dodavatel tepla Severočeská teplárenská (ST) a výrobce energie United Energy (UE) sdílejí spolu velký areál v Mostě-
Komořanech. Propojenost obou subjektů připomíná spojené nádoby. Foto: Miloslava KUČEROVÁ

Dokončení ze str. 8

PŘÍČINY ZDRAŽENÍ?
n rostoucí vstupní náklady na výrobu tepelné energie
n rostoucí vstupní náklady na distribuci tepelné energie
n nárůst cen emisních povolenek
n zvýšení sazby DPH
n neposkytnutí přislíbené podpory ze strany státu

Zdroj: UE/ST

O KOLIK?
Za 1 GJ zaplatí domácnost v paneláku 847 korun.

To je o 150 korun víc než vloni.
Zdroj: UE/ST
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Shodli se na tom hosté podcas-
tu Byznys kafe speciál, který byl 
věnován právě růstu cen energií. 
Jejich setkání zorganizoval a ná-
slednou debatu zachytil Deník.

ROSTOUCÍ PROCENTA

Na sklonku roku 2023 Energe-
tický regulační úřad (ERÚ) ozná-
mil, že se regulovaná složka ceny 
elektřiny zvýší u domácností sko-
ro o 70 procent, firmy si připlatí 
o 100 až 200 procent. Podle eu-
roposlance za hnutí ANO a čle-
na frakce Renew Europe Ondřeje 
Knotka je nutné, aby stát do ce-
notvorby aktivně vstoupil. „Po-
kud chceme, aby byly nižší ceny 
energií, musíme posílit vliv státu 
v energetických subjektech, jak to 
naposledy udělala Francie, když 
odkoupila firmu EDF a vláda za-
čala více promlouvat do cen,“ při-
pomněl Ondřej Knotek.

Kabinet Petra Fialy by podle 
Ondřeje Knotka měl konečně zří-
dit státního obchodníka s energi-
emi, férově od menšinových ak-
cionářů získat stoprocentní podíl 
v ČEZ a posílit by se mohly i ně-
které pravomoci ERÚ.

APEL

Odborník na energetiku a ně-
kdejší šéf Pražské plynárenské 
Pavel Janeček v debatě Deníku 
apeloval na to, aby se změnil vzo-
rec, podle kterého nyní úředníci 
počítají státem regulovanou část 
ceny (například u elektřiny tvoří 
až 40 procent výsledné částky na 
faktuře). Úředníci si totiž za zá-
klad výpočtu berou ceny elektři-
ny, ale ty byly vloni rekordně vy-
soké, nyní už klesají.

„Jakmile vloni dramaticky 
rostla cena energie na burzách, 
ERÚ od ní automaticky odvíjel 
i cenu regulované složky. Je za-
potřebí vytvořit jiný vzorec a na-
příklad podpora obnovitelných 
zdrojů by mohla jít přímo ze stát-
ního rozpočtu. Zvýšené poplatky 
poškodí průmysl,“ upozornil Ja-
neček.

GREEN DEAL PŘINESE
DALŠÍ ZDRAŽOVÁNÍ

Velká část diskuse u kulatého 
stolu se věnovala dopadům tak-
zvaného Green Dealu, neboli Ze-
lené dohody, jejímž cílem je do 
roku 2050 udělat z Evropy prv-
ní bezemisní kontinent. V reálu 
to znamená nástup elektromobi-
lů a především změnu energeti-
ky – konec uhlí, částečně i plynu, 
a naopak podporu obnovitelných 
zdrojů a případně jádra. Taková 
transformace ale bude nákladná  
a v rámci regulovaných poplat-
ků ji zaplatí evropské domácnos-
ti i firmy. Situace, jakou jsme za-
žili na sklonku roku 2023, se tak 
může opakovat pravidelně.

„Ceny porostou v podobném 
rozsahu jako nyní, budou to desít-
ky procent ročně,“ předvídá hlav-
ní ekonom Trinity Bank Lukáš 
Kovanda. „Tady je velká vřava 
kvůli růstu regulované části cen 
energií o 70 procent pro domác-
nosti, ale politici by měli jasně 
říci, že to je teprve začátek Green 
Dealu. Kvůli nárůstu cen silové 
elektřiny a nutným změnám elek-
trizační soustavy, aby pojmula víc 
zelených zdrojů, bude potřeba po-
dobného zdražování v dalších le-
tech,“ říká dále Lukáš Kovanda 
ve speciálu Byznys kafe.

„Green Deal bude velký zásah 
do peněženek a už nyní je vidět 
zásadní nespokojenost domác-
ností i firem, povede to k pola-
rizaci společnosti a nástupu po-
litického extrému,“ obává se 
hlavní ekonom Trinity Bank.

Podle europoslance Ondřeje 
Knotka se z takzvané Zelené do-
hody stal ideologický dokument, 
přestože původně se jednalo  
o růstovou strategii, která měla 
pomoci Evropě s nástupem ino-
vací. Pak přišla pandemie a vál-
ka na Ukrajině, ale dokument se 
nezměnil.

Navíc poslanci zjistili, že Ev-
ropská komise neudělala k Zele-
né dohodě detailní analýzu pro-
veditelnosti. „Když jsme na to 
upozorňovali – odpověď byla, 
že musíme věřit, že to bude fun-
govat,“ prohlásil Ondřej Knotek. 
Po volbách proto doufá, že noví 
poslanci a nová Evropská komi-
se přepočítají Zelenou dohodu  
a upraví ji. „Budeme chtít vidět, 
zda to vychází a padnou dopo-
ručení co změnit,“ slíbil Ondřej 
Knotek.

Pokud by se nic nezměni-
lo, Česko na Green Deal doplatí  
v nejbližší době, a to kvůli emis-
ním povolenkám. Jejich cena za 
posledních pět let stoupla o 400 
procent a Česko má energeti-
ku stále skoro z padesáti procent 
postavenou na uhlí a uhelných 
elektrárnách. Jejich provoz se 
kvůli drahým povolenkám pře-
stává vyplácet.

HROZÍ KOLAPS
UHELNÉ ENERGETIKY?

„Producenti uhelné elektřiny 
hlásí, že po roce 2027 nebudou 
profitabilní a budou muset za-
vřít. Pak ale budeme hledat, kde 
elektřinu brát, nejspíše ji bude-
me dovážet nebo stavět plynové 
elektrárny, protože nové jaderné 
bloky v té době nebudeme mít.  
A to se prodraží domácnostem,  

a na to politici neupozorňují,“ 
varuje Lukáš Kovanda.

Podle Pavla Janečka může ke 
kolapsu uhelné energetiky skuteč-
ně dojít v horizontu tří až pěti let. 
„Jestliže Česká republika má svůj 
energetický mix kolem 50 pro-
cent energie z uhlí, tak my uhlí 
vypnout nemůžeme, Česko by ne-
přežilo. Kdybych si měl tipnout, 
tak stát bude platit ztrátovost 
uhelných zdrojů povolenkami. 
Znovu to ale zatíží státní rozpo-
čet,“ upozornil Pavel Janeček.

Podle Ondřeje Knotka zřejmě 
v tomto ohledu dojde k posunu 
a po volbách se změkčí i pohled 
EU na uhelné elektrárny. Ty mo-
dernější s kvalitním odsířením 
by mohly dál zůstat v provozu. 
„Brusel to ještě neříká, ale účin-
nější uhelné elektrárny by moh-
ly běžet dál,“ připouští Ondřej 
Knotek.

Aktéři kulatého stolu probrali 
v debatě i masivní nástup solární 
a větrné energie. I ta vyjde draze, 
protože vedle solárů bude nutné 
budovat i záložní stabilní zdroje, 
jako jsou jádro či plynové elek-
trárny. Energii z obnovitelných 
zdrojů lze v Česku využívat kvů-
li počasí jen menší část roku.

„Když budete budovat obno-
vitelné zdroje, jedna megawatta 
výkonu vyjde v nákladech asi na 
sto milionů korun. Ministerstvo 
průmyslu oznámilo, že by rádo 
vystavělo až 20 gigawatt v obno-
vitelných zdrojích, jde o náklady 
o objemu asi 200 miliard korun. 
Stejnou částku ale musíme in-
vestovat do posílení rozvodných 
sítí, takže v souhrnu 400 miliard 
nákladů. Oněch 20 gigawatt in-
stalovaného výkonu ale využije-
me jen cirka 1 500 z 8 700 tisíc 
hodin, které má rok,“ dodal Pa-
vel Janeček.

Text z moderování debaty:
Jan KLIČKA

šéfredaktor centrální
redakce Deníku

Ceny energií dál porostou, je třeba změnit 
Green Deal, upozorňují odborníci

České domácnosti a firmy se i v příštích letech musejí připravit 
na růst cen energií. Pokud vláda nezmění vzorec, podle kterého 
Energetický regulační úřad (ERÚ) počítá státem regulovanou 
část ceny a zároveň po evropských volbách nedojde ke změkče-
ní takzvaného Green Dealu (Zelené dohody), porostou ceny kaž-
dý rok o desítky procent.
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Blok 713: Vánoční stromeček je ozdobou chodby. Nepřehlédnutelná je i výzdo-
ba okna. Zdá se, že Ježíšek tady už byl. Zanechal u stromečku dárek v podobě 
posypu opentleného červenou stuhou a krabici s papírovým překvapením.

Blok 713: Pokud byste do domu vstoupili, jistě by vaši pozornost upoutalo ozdo-
bené madlo zábradlí. Na fotografii zelené vinutí zrovna moc opticky nevyniká, 
ale přímo na místě běžným „okukem“ očima by vám radostí poskočilo srdce.

 ZE ŽIVOTA SAMOSPRÁV A SPOLEČENSTVÍ VLASTNÍKŮ JEDNOTEK

Byly to hezké přípravy na nejkrásnější

V redakci nám o ní vyprávě-
la její iniciátorka Ivana Grégro-
vá. Ta je členkou výboru SA 094 
v bloku 713 v ulici Jana Kříže 
na mosteckém sídlišti Liščí Vrch  
a také profesionální úřední správ-
kyní Krušnohoru pro SVJ 195  
v bloku 287 v ulici Maxe Švabin-
ského na sídlišti Fibichova.

TRADICE I PREMIÉRA

Zatímco v bloku 713 je mno-
haletou tradicí vyzdobit si dům  
a družstevníci to již berou jako 
nezbytnou součást příprav na ob-
líbeného Mikuláše a nejkrásněj-
ší svátky roku Vánoce, v bloku 
287 šlo o premiéru. Profesionál-
ní úřední správkyně svojí akti-
vitou zdejší bydlící vlastně vy-

provokovala a zdá se, že zaseté 
sémě do jejich myslí našlo úrod-
nou půdu. Vypadá to, že výzdo-
ba na vánoční svátky vlastníky 
chytla u srdce a ti si proto bu-
dou takto připravovat svůj dům 
v předvánoční atmosféře každo-
ročně.

SA 094/BLOK 713

„V našem bloku opravdu do-
držujeme leta letoucí tradici vý-
zdoby společných prostor domu. 
Na chodbách jsou vidět stro-
mečky i jiné druhy výzdoby po-
dle fantazie bydlících, okna jsou 
zkrášlena vánočními motivy. Na 
výzdobě se podíleli Valerij Ram-
bousek, Zdeněk Sichrovský, Ver-
ča Hejnalová a já. Naši druž-

stevníci si už opravdu zvykli na 
kouzlo Vánoc a každým rokem 
se už předem těší na to, že budou 
moci přiložit ruku k dílu,“ popsa-
la dění Ivana Grégrová.

SVJ 195/BLOK 287

Tento dům se oděl do před-
vánočního šatu poprvé. „Chtě-
la jsem lidem nazdobit okna  
i společné prostory, aby i oni cí-
tili to kouzlo Vánoc. A ukázalo 
se – byť se to zpočátku nezdá-
lo –, že i tady žijí úžasní bydlí-
cí, kteří mají o výzdobu zájem, 
a proto se do ní aktivně zapojili: 
Vesměs šlo o ženy – Barču Sedl-
bauerovou, Terezku Urbáško-
vou, Alžbětu Kupilíkovou, Věru 
Hessovou, Pamelu Němečkovou. 
Jsou to opravdu skvělí lidé. Vy-
padá to, že i tady se podařilo za-
ložit novou tradici a předvánoční 
výzdoba domu se stane tradi-
cí. Věřím tomu, protože s těmi-

to lidmi se mi již dříve – v době, 
kdy jsem začínala jako profesi-
onální úřední správkyně Kruš-
nohoru pro toto společenství 
vlastníků jednotek – podařilo na-
vázat velmi dobrou komunikaci  
a v rámci jejího rozvíjení jsem 
zjistila, že tito lidé se rádi zapo-
jují do různých aktivit a jsou mi  
i nápomocní při výkonu mé ná-
ročné funkce. Všem proto chci 
moc poděkovat a popřát do no-
vého roku všechno nej…, aby se 
jim dařilo, na co sáhnou,“ uza-
vřela vyprávění Ivana Grégrová.

NECHTE SE INSPIROVAT

A nyní se podívejte na foto-
grafie. Nechť je to, co na nich 
uvidíte, inspirací i pro vás. Ať ve 
vás probudí chuť zkrášlit si dům 
před Mikulášem a Vánocemi.

Text: Petr PROKEŠ
Foto: Ivana GRÉGROVÁ

Vánoce Vánoce přicházejí – zpívá se v oblíbené písni, která 
již po řadu let dokáže v myslích lidí navodit příjemnou atmo-
sféru. Ta se také projevila v aktivitě bydlících – družstevníků 
i vlastníků bytů.
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Blok 287: Vchod do domu. Vydařený optický efekt na první pohled. Krásné nové 
dveře v decentní barvě a v jejich prostředku vánoční přání všeho nej… umístěné 
shora dolů. Projít takovými dveřmi je pro člověka radost, starosti nechá venku.

Blok 287: Takto vyzdobené okno je pastvou pro oči. Poutá pozornost a vede  
k poznání, že to musela být pořádná „piplačka“ něco takového vytvořit. 
Šikovným rukám tvůrce výzdoby by se chtělo za toto umělecké dílo poděkovat.

Blok 287: Výzdoba šla do úplných detailů doplňujících velké ozdobné prvky.  
V detailu je prostě krása. Zde zrovna vidíme sněhové vločky, mini Santa Clause, 
rodinu čekající u stromečku na jeho příchod i jakéhosi poutníka na cestě.

Koho by to napadlo vyzdobit mříže u schodiště do suterénu rozzářenými hvěz-
dičkami! A nejen jimi. Inu, stalo se. A asi je to dobře. Truchlivý pocit bydlícího, 
že musí sejít tam dolů, je tatam. V mysli člověka je hned veseleji.

svátky roku, bydlící se do nich zapojili
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Ve světle pouliční lampy veřejného osvětlení spřádá tato čtyřka své plány. Vlevo 
Pán Bůh (v občanském rouše Ivany Grégrové coby profi úřední správkyně) dává 
pokyny čertovi, Mikuláši a andělovi na cestu po domácnostech.

Že by šlo o dítko zlobivé a unášené čertem do pekla? Anebo jde o dítko zbloudilé, 
které jen nenašlo správnou cestu do domu a bytu ke svým rodičům? Čert se proto 
snaží pomoci? Jakou odměnu dá Daniela Němečková čertovi?

Celkově vypadá výzdoba na mřížích dobře. Na netypickém místě sice opticky 
nevyniká tak jako kupříkladu výzdoba na oknech, ale každopádně je obohacením 
koncepce výzdoby společných prostor v domě. Jen tak houšť!

Zábradlí na schodišti a v pozadí dveře výtahu. Možná dobrý nápad obohatit zá-
bradlí malými vánočními ozdobami, každopádně je ale rizikový. Ten, kdo se potře-
buje při zdolávání schodiště držet zábradlí, může rukou ozdoby nechtěně poničit.
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Nebeská návštěva za doprovodu pekelníka v rodině Veselých. Malý Jiřík a Lenička 
přednesli básničku a čertovi darovali obrázek. Za odměnu děti dostaly pytlíky 
sladkostí. Mikuláš, anděl a čert společně ocenili, že děti jsou hodné a šikovné.

Blok 613 (SA 055) v ulici Mistra Jana Husa na Výsluní. Redakční ohlédnutí do 
minulosti k porovnání s dneškem. Naši pozornost upoutala v roce 2016 klasická 
výzdoba, která se už dnes tak moc nevidí. Za okny zřejmě bydlí milovníci pra-
vých českých Vánoc. Ať jim zapálení pro klasiku vydrží. Je krásná!

Zdá se, že trojice vykonavatelů pokynů a přání Pána Boha všechno jím řečené ve svých mozkových závitech vstřebala – a jde se na to. Jak budou reagovat dospělí?  
A co děti? Nevylekají se? Nenastane během návštěv nějaké překvapení?
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 NEPŘEHLÉDLI JSME

Za úklid v domě i bytě si připlatíme. 
Mohou za to vládní změny

Za jednorázový generální úklid 
většího třípokojového bytu v Pra-
ze lidé v roce 2024 zaplatí až o ně-
kolik stovek víc. Rýsují se i vyšší 
náklady za čištění společných pro-
stor v bytových domech. „Zdraže-
ní služeb v domácnostech odhaduji 
na dvacet až třicet procent,“ řekla 
Deníku předsedkyně České asoci-
ace úklidu a čištění Irena Bartoňo-
vá Pálková.

NEJVYŠŠÍ SAZBA

Úklidové práce v domácnostech 
od nového roku skočí do nejvyšší 
sazby DPH. „Zvýšení je z 10 na 21 
procent,“ rozhodla vláda. Sazba se 
zároveň sjednotí, ta vyšší už nyní 
platí pro další úklid, třeba ve fir-
mách a komerčních prostorách.

Irena Bartoňová Pálková pova-
žuje úpravu za nesmyslný krok. 
„Zvlášť u pravidelných úklidů ve 
výsledku nepůjde o malé částky, 
ale řádově v tisících korun ročně. 
Mnohé domácnosti či vlastníci na 
vyšší ceny nepřistoupí, nebo bu-
dou chtít po firmách úklid takzva-
ně načerno, tedy levněji,“ tvrdí.

ŠEDÁ EKONOMIKA

Obává se vzedmutí šedé ekono-
miky v oboru. Jak uvedla, z trhu 
má i signály, že mnozí plátci DPH 
se zařídí „po česku“ – vymýšlejí, 
jak systém obejít, aby se vyhnu-
li úbytku spořivých klientů. „Aby 
nemuseli daň platit, založí si další 
úklidovou firmu s obratem do dvou 
milionů korun, což je limit,“ na-
značila Irena Bartoňová Pálková.

DOPAD ZMĚNY

Největší problém bude podle 
odborníků u menších firem, které 

na úklid posílají hospodyně. Lidé 
využívají služby třeba na před-
velikonoční a předvánoční úklid, 
tradičně pak na mytí oken nebo 
čištění koberců a sedaček.

„Dopad změny bude velký. 
Ne všechny domácnosti si dal-
ší náklady navíc mohou dovolit.  
A pro menší firmy specializující 
se na domácnosti to může zname-
nat konec,“ varoval například jed-
natel úklidové firmy in ecco Jan 
Motáň.

Mezi jejich zákazníky se nej-
častěji řadí hůř pohybliví důchod-

ci, majetnější lidé, hlavně pak fir-
my a instituce. „Zájem o úklid  
v domácnostech se nám nevrá-
til na úroveň před pandemií. Pře-
mýšlíme o úplně novém byzny-
su,“ zmínil Jan Motáň.

DOHODY NEBUDOU

Úklidové firmy se podle aso-
ciace nevyhnou vyšším nákla-
dům na zaměstnance. Kvůli no-
vinkám v oblasti dohod o pracích 
konaných mimo pracovní po-
měr. „Snad všechny úklidové fir-
my totiž zaměstnávají pracovníky 
na dohodu. Důvodem jsou krat-
ší úvazky, obvykle dvě až čtyři 
hodiny,“ zmínila Irena Bartoňo-
vá Pálková s tím, že přechod lidí  
z dohody o provedení práce na za-

městnanecký poměr s sebou při-
nese další náklady na pracovníky.

BYTOVÁ DRUŽSTVA  
A SVJ

„Ve spoustě domů uklízeli spo-
lečné prostory na dohodu lidé, kteří 
tam bydlí, jako jsou ženy na mateř-
ské dovolené či vitální důchodci. 
To aktuálně skončilo, dohody ne-
budou. Vlastníci dostali doporu-
čení sehnat si úklidovou firmu,“ 
sdělila například Renáta Otrubová  
z ostravské pobočky Sdružení by-
tových družstev a společenství 
vlastníků České republiky.

Podle Ireny Bartoňové Pálko-
vé je pravděpodobné, že úklidové 
práce v roce 2024 přijdou na vý-
razně víc peněz paradoxně i stát-
ní pokladnu, potažmo kraje. Hro-
zí totiž, že sjednané profesionální 
firmy ukončí stávající závazky  
a budou soutěženi noví dodavate-
lé služeb za nové (vyšší) ceny.

NEDOSTATEK LIDÍ

V Česku je navíc podle aso-
ciace stále problém s nedostat-
kem pracovníků v úklidových 
službách. „Nestačí ani cizinci. Je 
otázka, jak to bude dál s uprchlí-
ky z Ukrajiny. Někteří se při sjed-
návání pracovní smlouvy řídí tím, 
že nechtějí přijít o příspěvky od 
státu,“ zmínila Irena Bartoňová 
Pálková.

Text: Přemysl SPĚVÁK
Deník.cz

Mezititulky: KRUŠNOHOR

Poznámka redakce Krušnohoru:
Otištěný článek byl na celostát-
ní úrovni publikován na sklon-
ku starého roku (2023). Nedá se 
proto vyloučit, že v novém roce 
(2024) dojde k úpravám popsané 
problematiky. Vláda totiž až do-
datečně (tedy opožděně) reaguje 
na zkušenosti získané z praxe rea-
lizace vlastních rozhodnutí.

Vláda zametla s hospodyňkami, zlobí se lidé z úklidových fi-
rem. Nejvyšší sazba daně z přidané hodnoty (DPH) má od 
nového roku platit pro úklid v domácnostech. Odborníci če-
kají razantní zvýšení cen. Čištění bytových domů patrně pro-
draží novinky u „dohodářů“.

Praxe v Krušnohoru: Řada výborů samospráv a domovních výborů spole-
čenství vlastníků jednotek využívá služeb úklidových firem. Nenaruší vládní 
opatření dosavadní spolupráci s nimi? Foto: Petr PROKEŠ
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Druhé největší město Ústec-
kého kraje a čtrnácté v republi-
ce „oživilo“ s platností od 1. led-
na 2024 místní poplatek za svoz 
komunálního odpadu. O zavedení 
platby rozhodlo zářijové zasedání 
Zastupitelstva města Mostu hlasy 
většiny „zástupců lidu“.

Zastupitelé v diskusi k projed-
návanému a z politického hledis-
ka ožehavému bodu jednání do-
spěli k závěru, že nazrál čas se  
k místnímu poplatku opět vrátit – 
po mnoha letech.

Důvod? Náklady na svoz a li-
kvidaci komunálního odpadu  
a zajišťování čistoty města to-
tiž neustále stoupají. Psali jsme  
o tom ve zpravodaji Krušnohor 
vloni v několika článcích, kte-
ré jsme zpracovali ve spoluprá-
ci s Technickými službami měs-
ta Mostu a magistrátním odborem 
životního prostředí a mimořád-
ných událostí.

Příslušnou městskou vyhlášku, 
na jejímž základě byl poplatek za-
veden, vydalo již zmíněné zářijo-

vé zastupitelstvo s účinností od  
1. ledna 2024.

Most se tak přidal k drtivé vět-
šině měst a obcí, ve kterých se  
v Česku tento poplatek vybírá. 
Jeho výše činí 840 Kč/rok, což 
představuje 2,30 Kč za osobu/den. 
„Město tyto prostředky účelně vy-
užije právě v oblasti zkvalitňování 
komunálního hospodářství. Veške-
ré vybrané poplatky budou využity 
například na pořizování velkoka-
pacitních nadzemních a polopod-
zemních kontejnerů na směsný  
i tříděný odpad, pořídí se za ně více 
odpadkových košů včetně chyt-
rých lisovacích, zvýší se intenzita 
vývozu odpadu či zajistí větší čis-
tota v okolí odpadových nádob,“ 
píše se v materiálech města.

Poplatek budou hradit fyzické 
osoby s trvalým pobytem v Mostě 
včetně dětí a vlastníci nemovitostí 
(bytu, rodinného domu, domu pro 
rodinnou rekreaci), v nichž není 
přihlášena žádná fyzická osoba. 
Kromě osob, jež jsou z placení 
osvobozeny ze zákona, město na-
víc zbavuje této povinnosti oso-
by starší 65 let. (Je to stejný pří-
stup k těmto lidem jako je tomu  
v případě MHD v Mostě, kde 
mají dopravu v prvním tarifním 
pásmu zadarmo.) „Uvědomujeme 
si, že senioři jsou osobami ohro-
ženými příjmovou chudobou, a to 
i vlivem nedávno přijatých opat-
ření vlády. Vážíme si dosavadní 
práce seniorů, kterou pro společ-
nost a město vykonali, a tímto jim 

vyjadřujeme svůj dík,“ vysvět-
lil primátor Marek Hrvol noviná-
řům. Zdůraznil zároveň, že měs-
to je připraveno rázně zasáhnout 
proti neplatičům. „V Mostě je bo-
hužel určité procento lidí, u nichž 
se dá již podle zkušeností před-
pokládat, že budou mít s plateb-
ní morálkou problémy. Tak to bo-
hužel je. Ale slibuji, že využijeme 
všech zákonných možností k vy-
máhání těchto poplatků,“ zdůraz-
nil Marek Hrvol.

Text a foto: Petr PROKEŠ

HAVÁRIE V BYTECH: VAŠE BEZPLATNÁ 
TELEFONNÍ LINKA 800 136 018

V měsíci lednu oslaví své na-
rozeniny tito předsedové SA 
a SVJ:

015 Sádlo Zdeněk
024 Černý Jaromír
026 Will Jiří
029 Blažka Pavel
038 Malý Jiří
050 Ernest Václav
058 Tomko Michal
060 Smíšek Miroslav
099 Burgerová Iva
101 Roušar Pavel
106 Patera Bohumil
107 Průcha Otta
113 Žádníková Miroslava
126 Žilková Ivana
142 Beneš Daniel
166 Flídr Jindřich
224 Bednaříková Ludmila
256 Daubner Petr
267 Fótyiová Pavla
281 Šaffová Michaela
327 Güttnerová Marcela
449 Mušák Rudolf
612 Hotová Ivana
639 Fuchs Jiří Miloš

Odešla odbornice
Ani předvánoční čas není ušet-
řen vzniku nepříjemných a smut-
ných zpráv. A jedna taková z kon-
ce roku 2023 se týkala i našeho 
družstva.
Zemřela Ing. Jana Goldberge-
rová, dlouholetá členka kontrol-
ní komise Stavebního bytového 
družstva Krušnohor. Věnovala 
se především oblasti účetnic-
tví, v níž prokazovala vynikající 
znalosti oboru. Její erudované  
a kvalitní závěry z kontrolních ak-
cí napomáhaly udržovat činnost 
družstva podle platných regulí  
a zákonných postupů. Jana Gold- 
bergerová se zároveň aktivně 
podílela i na odstraňování pří-
padně zjištěných nedostatků, kdy 
uplatňovala svůj nadhled za vy-
užití profesionálních zkušeností.
Příkladný přístup paní inženýrky 
k úkolům kontrolní komise se 
stal inspirací pro naši každoden-
ní práci.
Rodině a příbuzným vyjadřuje-
me upřímnou soustrast.

Vedení družstva

BLAHOPŘÁNÍ

VZPOMÍNKA

Úspěšní luštitelé křížovky
Také křížovka z prosincového čísla měsíčníku Krušnohor má své vítězné 
luštitele. Ti byli vylosováni redakční radou.
Tajenka celostránkové křížovky zněla: Usměvavý bílý betonový sněhulák.
Ceny pro tři vylosované úspěšné luštitele věnovala společnost DELFY. Ta 
dodává stavební materiál pro soukromníky, stavební i obchodní firmy. Nabízí 
stavebniny od všech známých dodavatelů a zajišťuje i rozvoz materiálu 
objednaného zákazníky (www.delfystaviva.cz). Jistě se jimi stanete i vy. 
Společnost sídlí na Dělnické ulici č.p. 209 v Mostě-Velebudicích.
Také v dnešním vydání zpravodaje najdete křížovku (na straně 33). Přejeme 
příjemné luštění a držíme palce při losování! Redakční rada

VÝHERCI Z PROSINCOVÉHO ČÍSLA:
Ladislav Červinek, Moskevská 3062, Most
Marie Spustová, Kopistská 226, Litvínov 8

Jaroslav Chrástek, Albrechtická 565/10, Most

Most jde ve šlépějích ostatních měst.
Od letoška je zpoplatněn svoz odpadu

n PRODÁM motocykl Suzuki 
250 ccm. Rok výroby 1989. 
Volejte: 732 48 28 28.

ŘÁDKOVÁ
INZERCE

Technické služby města Mostu zřizují ve vytipovaných lokalitách stanoviště vel-
kokapacitních polopodzemních kontejnerů. Náš snímek je ze dne 8. srpna 2023  
z ulice Československé armády v Podžatecké čtvrti.
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Umělá inteligence (AI) se neustále rozvíjí. Tento vývoj přináší pro člověka nové 
příležitosti a výzvy. Dokáže jich využít pro pozitivní vývoj lidstva?

Umělá inteligence (AI) před-
stavuje jednu z nejrevolučnějších 
a nejdynamičtějších cest v oblas-
ti technologií. Jedná se o věd-
ní disciplínu, jež se zabývá vy-
tvářením počítačových systémů 
schopných provádět úkoly, kte-
ré obvykle vyžadují lidskou in-
teligenci.

Tato technologie otevírá brá-
ny novým možnostem a může 
být využita v mnoha oblastech 
lidského života. Zahrnuje vytvá-
ření algoritmů a modelů, umož-
ňujících počítačům analyzovat 
data, učit se z nich a rozhodo-
vat na základě těchto získaných 
informací. Umělá inteligen-
ce může být využita například 
k rozpoznání obrazů a vzorů 
ve velkém množství dat. Tako-
vý postup najde uplatnění napří-
klad v lékařství (detekce nemocí 
na snímcích), v automobilovém 
průmyslu (rozpoznávání překá-
žek pro autonomní vozidla) nebo 
v bezpečnostních systémech 
(rozpoznávání tváří).

V podnikání může umělá in-
teligence napomoci předpovídat 
tržní trendy analýzou dat a vy-

hodnocováním různých faktorů. 
Takový postup může pomoci fir-
mám v rozhodování a plánování 
jejich strategií.

Umělou inteligenci lze také 
využít pro zábavu. Je jednoduše 
možné vygenerovat obrázek po-
mocí popisku, nebo si nechat vy-
generovat článek v češtině. Stačí 
jen zadat několik vět naznačují-
cích to, co by měl článek obsaho-
vat – a umělá inteligence si s po-
žadavkem dokáže poradit. Mezi 
nejjednodušší metody na vy-
zkoušení nově zrozené moderní 
technologie je ChatGPT.

Umělá inteligence se neustále 
rozvíjí. Tento vývoj přináší nové 
příležitosti a výzvy. Důležité je 
zajistit etické využívání této tech-
nologie a minimalizovat možné 
negativní dopady na společnost. 
Výzkum v oblasti umělé inteli-
gence pořád pokračuje a s ním 
můžeme očekávat ještě mnoho 
inovací a zlepšení ve využití této 
revoluční technologie v různých 
oblastech našeho života.

A mimochodem: Tento člá-
nek byl vygenerován díky Chat-
GPT (AI).

CISKOVINY l CIS-SBD KRUŠNOHOR A DIGITÁLNÍ TELEVIZE l CISKOVINY

CISKOVINY l CISKOVINY l CISKOVINY l CISKOVINY l CISKOVINY l CISKOVINY

Umělá inteligence (AI):
Revoluce ve světě technologií

Obsah strany připravili pracovníci společnosti SOFTEX NCP

Kvůli rostoucím cenám prak-
ticky všeho zdražují také posky-
tovatelé televizního obsahu po-
skytovaných služeb.

SledovaniTV již připravi-
lo model zdražení, který se do-
tkne všech uživatelů. Zdražení by 
mělo být v řádu jednotek korun. 
Další poskytovatelé televizního 
obsahu poskytovaných služeb bu-
dou následovat.

Vzhledem k tomu, že území 
měst Mostu a Litvínova patří mezi 

naše domácí a takříkajíc srdeč-
ní lokality, cítíme velkou potře-
bu tomuto regionu a lidem v něm 
pomáhat. Proto jsme se v Softexu 
rozhodli, že ceny internetu zatím 
udržíme na dosavadní výši.

Naše společnost Softex letos 
oslaví 30 let působení na interne-
tovém trhu. Po celou dobu tří de-
sítek let se snažíme cenu internetu 
nijak neměnit a být tak pro kaž-
dého našeho zákazníka stabilním 
partnerem.

Zdražení televize

V loňském roce Softex zmo-
dernizoval technologie používané 
ve dvaceti domech tak, aby v nich 
mohla být zprovozněna nová ul-
trarychlá síť GNET.

Mezi posledními přírůst-
ky je blok 713 v ulici Jana Kří-
že na mosteckém sídlišti Liščí 
Vrch. Nyní tam Softex může na-
bízet rychlost až 10 000 Mpbs/ 

10 000 Mbps namísto původních 
100/100 Mbps.

Nicméně pro běžného uživate-
le odborníci společnosti doporu-
čují nejběžnější tarif 1000/1000 
Mbps za 319 Kč měsíčně. K tomu 
vám Softex zapůjčí nový GNET 
modem s duální Wi-Fi, ať můžete 
surfovat po internetu nerušeně ve 
všech místnostech bytu.

Další domy jsou na GNET síti



V budově 14patrového dneš-
ního územního odboru alias dří-
ve okresního policejního ře-
ditelství, které se lidově říká 
Pentagon a Bílý Pentagon, se se-
šly týmy studentů bezpečnostně 
právních oborů, aby mezi sebou 
změřily síly.

ÚČASTNÍCI

Z mosteckých škol se běhu zú-
častnili žáci velebudické Střed-
ní školy technické a zahražanské 
Střední školy diplomacie a veřej-
né správy.

Ze sousedního chomutovské-
ho okresu to byly dva týmy Střed-
ní odborné školy energetické  
a stavební, Obchodní akademie  
a Střední zdravotnické školy.

Pozvání přijali i soupeři z ús-
teckého Trivisu nebo z pražské 
Vyšší odborné školy zdravotnic-
ké a Střední zdravotnické školy, 
ale i z Bezpečnostně právní aka-
demie.

Nejdelší cestu do Mostu měly 
dva týmy až z východních Čech, 
konkrétně ze Střední průmyslové 
školy a Střední odborné školy ve 
Dvoře Králové nad Labem.

DRUŽSTVA

Soutěžní družstva byla tříčlen-
ná. Podmínkou bylo, že ve skupi-
ně musí být minimálně jedna žena.

Cíl pro závodníky zněl jasně: Co 
v nejkratším čase vyběhnout všech 
308 schodů ve 14 patrech budovy.

POKUSY  
A INFORMACE

Každý z účastníků měl dva po-
kusy na to, aby zdolal vrchol bu-
dovy územního odboru. Pro kaž-
dého jednotlivce bylo připraveno 
občerstvení (na posilněnou).

Ve volných chvílích mohli stu-
denti získat informace o policejní 
práci nebo o podmínkách k přijetí 
do služebního poměru.

NEJRYCHLEJŠÍ 
ODMĚNĚNI

Nejrychlejší jednotlivci pře-
vzali z rukou ředitele Územní-
ho odboru Policie ČR Most plk. 
Mgr. Jiřího Volprechta a zástupců 
spolupořadatele SŠT věcné dary 
včetně medailí. To platilo samo-
zřejmě i o družstvech.

CHLAPCI

Nejkratší (nejlepší) čas z řad 
běžců-chlapců (ústecký Trivis) se 
zastavil na neuvěřitelné jedné mi-
nutě a dvou vteřinách.

Hned vzápětí následova-
li se svými výsledky soutěžící  
„diplomaté“ ze SŠDVS Most  
a akademičtí „bezpečáci“ z BPA 
Praha.

DÍVKY

Nejrychlejší zástupkyně něž-
ného pohlaví (SPOŠ Dvůr Krá-

lově nad Labem) doběhla do cíle 
ve skvělém čase 1 minuta a 25 
vteřin.

Následovaly žákyně z VOŠZ  
a SZŠ Praha a SPOŠ Dvůr Králo-
vé nad Labem.

DRUŽSTVA

Mezi družstvy se nejlépe umís-
til jeden z týmů Střední průmys-
lové školy a Střední odborné ško-
ly ve Dvoře Králové nad Labem. 
Druhé a třetí místo obsadila druž-
stva ze SŠT Most.

NASHLEDANOU!

Všem touto cestou ještě jednou 
organizátoři gratulují a těší se na 
další závod. Ten se uskuteční již  
v tomto roce.

Obsah strany připravil:
por. Václav KRIEGER

oddělení tisku a prevence
KŘP Ústeckého kraje
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Spokojenost ve tvářích běžců i běžkyň, stejně jako zástupců organizátorů z Územního odboru Policie ČR v Mostě a Střední školy technické v Mostě-Velebudicích. Foto: PČR

Muži a ženy zákona z Územního odboru Policie ČR Most  
a zástupci Střední školy technické (SŠT) Most-Velebudice by-
li spolupořadateli soutěže nazvané Běh do policejních schodů. 
Sportovní klání se uskutečnilo na sklonku minulého roku –  
v pátek 8. prosince 2023.

Běh do policejních 308 schodů ve 14 patrech
 ZE ŽIVOTA POLICIE ČESKÉ REPUBLIKY

VIDEOFILM
Policisté pořídili z průběhu sportovního podniku videofilm.

Podívat se na něj můžete na adrese:
https://www.policie.cz/clanek/beh-do-policejnich-schodu.aspx
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Ciferník hodin tvoří jediný kus 
kamene ve štěrkovém loži a jsou do 
něj vytesány potřebné linky a rysky 
sloužící k měření času. Další čás-
ti ciferníku jsou vytvořeny ze dřeva 
stromů, které rostou na rekultivova-
ných plochách a jsou usazeny oko-
lo kamene.

JAK FUNGUJÍ

Hodiny fungují tak, že návštěv-
ník se postaví na konkrétní místo  
u ciferníku (podle roční doby)  
a jeho stín ukáže denní čas.

AUTORKA MYŠLENKY

„Autorkou myšlenky sluneč-
ních hodin je rekultivátorka Ingrid 
Jarošová, která stojí za nejlepšími 
rekultivacemi provedenými v pro-
storu lomu ČSA. Velmi si vážíme 
toho, že byla za svou celoživotní 
práci oceněna rezortní medailí Jiří-
ho Agricoly za zásluhy. Tou Minis-
terstvo průmyslu a obchodu České 
republiky a Český báňský úřad oce-
ňují všechny, kteří se ojedinělým 
způsobem zasloužili o rozvoj hor-
nictví,“ řekla mluvčí těžebních spo-
lečností skupiny Sev.en Česká ener-
gie Eva Maříková.

AUTOR NÁVRHU

Za technickým návrhem hodin  
a provedením nutných propoč-
tů stojí Libor Šindelář, ředitel spo-
lečnosti Infotea ze skupiny Sev.en 
Česká energie.

„Byla to pro mě zajímavá výzva. 
Výpočtům jsem se věnoval několik 
týdnů a nebylo to jen o práci u počí-
tače. Musel jsem si zjistit celoroční 
pozici slunce na obloze a podívat se 
přímo do terénu na místo, kde budou 
hodiny umístěny. Chtěli jsme hodi-
ny přesně pro danou lokalitu ‚ušité‘ 
na míru našim rekultivacím, a niko-
li jen opsat něco, co už někdo jiný 
spočítal a vymyslel pro jiné místo. 

Nejnáročnější byl především přes-
ný výpočet místa pro vytesání rysek 
na kamennou desku hodin,“ vysvět-
lil Libor Šindelář.

JIŽ NYNÍ

Lidé se k hodinám dostanou při 
návštěvě lomu v rámci Uhelného 
safari a široká veřejnost po ukonče-
ní těžby hnědého uhlí, což bude na 
přelomu let 2025 až 2026.

VÝZNAMNÝ HRÁČ

Skupina Sev.en Česká energie 
je významným hráčem na energe-
tickém trhu v České republice. Pro-
vozuje Elektrárnu Počerady, Elek-
trárnu Chvaletice, Teplárnu Kladno, 
Teplárnu Zlín a dva severočeské 
hnědouhelné lomy.

Je dvojkou ve výrobě elektric-
ké energie v Česku a dodává ener-
gii do více než milionu českých do-
mácností.

Text: Eva MAŘÍKOVÁ
manažerka komunikace

Sev.en Česká energie

Foto: Sev.en Česká energie

Skupina Sev.en Česká energie instalovala ve zrekultivované 
části lomu Československé armády (ČSA) přírodní sluneční 
hodiny. Hodiny jsou umístěny na nejvyšším bodě rekultivací, 
který nabízí nejlepší přístup slunečních paprsků.

Až bude v lomu dotěženo, zajdete si
do něj a zjistíte, kolik je zrovna hodin

Sluneční hodiny jsou umístěny v nejvyšší části lomu ČSA.

Na existenci slunečních hodin upozorňuje informační tabule.

K hodinám se postavíte podle polohy slunce a zjistíte čas.
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Zámek Jezeří a pod ním obří 
„díra”. Všichni ten obrázek zna-
jí. Pohled od památky směrem  
k lomu ČSA je jedním ze sym-
bolů těžby uhlí na Mostecku. Pa-
norama by se ale v příštích le-
tech mělo změnit. Na místě lomu, 
kde má být těžba ukončena v roce 
2025, vznikne v následujících le-
tech Komořanské jezero.

NEJEN REKREACE, 
I BYDLENÍ

Oblast jezera má v budouc-
nu nabídnout nejen rekreaci, ale 
také bydlení, zázemí pro moderní 
technologie a zemědělství i solár-
ní elektrárny.

Proměnu lomu ČSA z těžební 
lokality na místo, které nabídne ne-
jen relaxaci, krásnou přírodu, nové 
bydlení, ale také průmyslové zóny 
zaměřené na moderní technologie, 
chystá skupina Sev.en Česká ener-
gie, která tam dlouhodobě těží.

KOMPLEXNÍ 
ŘEŠENÍ

„Projekt je zaměřený na kom-
plexní řešení celého území, tak 
aby byly naplňovány všechny pi-
líře udržitelného rozvoje. V jeho 
rámci budou připraveny podmín-
ky pro rozvoj moderního prů-
myslu, který bude těžit z nových 
obnovitelných zdrojů energie  
v lokalitě. Ta bude připravena  
i na pozdější rozvoj rezidenční 
výstavby,“ uvedl Pavel Farkač 
ze skupiny těžebních společnos-
tí Sev.en Česká energie.

GREEN MINE

Krajina pod Jezeřím se má  
v budoucnu v rámci projektu 
Green Mine úplně proměnit. Vel-
ké slovo má opět dostat příroda. 
Hlavním novým prvkem, který 
je v plánu, je vznik vodní plochy 
Komořanského jezera.

LIDÉ SE TĚŠÍ

I když jsou plány teprve v po-
čátcích, už nyní se na něj lidé na 
Mostecku těší. „Jezero Most je 
super. A jestli tu bude další po-
dobné, tak to bude jen dobře. Ur-
čitě bude lepší jezero a příroda, 
než jáma na uhlí,“ uvítala zprá-
vu Kamila Svitáková z Mostu. 
„Už teď se těším. Na jezero Most 
chodíme často. A určitě budeme  
i tam pod Jezeřím. Jsem na to 
zvědavá. Je dobře, že se krajina 
kolem Mostu proměňuje. Že už tu 
nejsou jen doly, ale že tady bude 
také pěkná příroda,“ zhodnotila 
Miroslava Panýrková.

PŘEDSTAVA

Část vodní plochy a okolí má 
být podle plánů určena pro rekre-
aci a vodní sporty podobně jako  
v případě jezer Most a Milada. 
Chybět nebudou ani cyklostezky 
nebo rozhledna. Část plochy bude 
ponechána přírodě a přirozené ob-
nově krajiny. U jezera má vznik-
nout i lokalita určená pro bydlení. 
Kolik lidí by tam mohlo najít nový 
domov, se teprve plánuje.

FVE

Nedílnou součástí projektu 
Green Mine mají být fotovoltaic-
ké elektrárny – přímo na hladině 
jezera i v jeho okolí. První chce 
na některých místech společnost 
uvést do provozu už v roce 2024.

V plánu je také výroba vo-
díku z takzvané „zelené ener-
gie“ a jeho využití například jako  
paliva.

Prostor má dostat rovněž mo-
derní zemědělství. Uvažuje se  
o stavbě akvaponické farmy, jejíž 
součástí by byl chov ryb, pěsto-
vání zeleniny ve skleníku a výro-
ba energie.

Vzniknout má výzkumný park 
a průmyslová zóna zaměřená na 
moderní technologie.

Počítá se s přečerpávací elek-
trárnou.

PO TĚŽBĚ

Kdy začne jezero a vše kolem 
vlastně vznikat? V lomu ČSA ak-
tuálně ještě probíhá těžba. Až 
poté, co bude ukončena, se mo-

Konec těžby uhlí je v lomu Československé armády (ČSA) na-
plánován na rok 2025. Poté má v následujících letech na jeho 
místě začít vznikat další vodní plocha (i když ne tak velká, jak 
bylo původně zamýšleno – po projednání ve vládě a v dalších 
institucích v minulém roce došlo k úpravě původních představ).

Koupání pod Jezeřím? Ano, za pár let

Zámek Jezeří a aktuální stav pod ním – vytěžené území v lomu ČSA.

Zámek Jezeří a budoucí stav pod ním – Komořanské jezero. Na vodní ploše mají vyrábět elektřinu panely fotovoltaické elektrárny.

Pokračování na str. 24
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Jezero má sloužit k rekreaci, okolí k bydlení i zázemí pro moderní technologie. Možná vize i rozsáhlejší výstavby domů. Ponese název Nové Komořany?

hou rozjet další plány. „Při za-
chování současného tempa před-
pokládáme ukončení těžby v roce 
2025,“ uvedl zástupce těžařů Pa-
vel Farkač.

CO NEJDŘÍVE

V následujících letech by se 
pak podle plánů skupiny Sev.en 
Česká energie mělo začít pra-
covat na vzniku jezera i dalších 
projektů. Těžaři by rádi plány  
a projekty spustili co nejdříve. 
Přípravné práce probíhají již nyní.

ČSA A CENTRUM

„Projekt Green Mine je ve své 
první etapě zaměřen na revitali-
zaci průmyslového areálu lomu 
ČSA a areálu bývalého dolu Cen-
trum.

Zatápění samotné zbytko-
vé jámy lomu je fází navazu-
jící, která může začít nejdříve, 
až ustane těžba a která nezávi-
sí pouze na přístupu skupiny  
Sev.en Česká energie, ale zejmé-
na vlády, jež si nechala zpraco-
vat analýzy a studie, podle kte-
rých rozhodla, jakým způsobem 
bude zatápěno.

JEZERO

Nyní už je známo, jak bude 
jezero velké a jak a kdy se na-
pustí. Má být větší než nedávno 
vzniklé jezero Most. Není tedy 
ještě zřejmé, kdy se v Komo-
řanském jezeře první lidé budou 
moci koupat.

NA DLOUHÉ ROKY

Jasné ale je, že celá lokalita se 
bude přetvářet dlouho.

„První fáze projektu Green 
Mine bude dokončena do kon-
ce roku 2027. Tato fáze zahrnu-
je přípravu území průmyslových 
areálů ČSA a Centrum pro pří-
chod nových investorů.

Dále dojde na vybudování vo-
díkového elektrolyzéru i umís-
tění pilotní investice skupiny  
Sev.en Česká energie do revitali-
zovaného území v podobě moder-
ního Inkubátoru transformace.

Celoplošná realizace projektu 
Green Mine včetně dokončení na-
vazujících investic bude nicmé-
ně probíhat až do konce 30. let,“ 
sdělil vedoucí transformačních  
a rozvojových projektů skupiny 
těžebních společností Sev.en Čes-
ká energie Pavel Farkač.

3 MILIARDY

Náklady na první etapu mají do 
roku 2027 přesáhnout 3 miliardy 
korun. Skupina ji chce financovat  
i s pomocí dotací, výrazné pro-
středky mají přijít z Fondu spra-
vedlivé transformace, připojí se 
ale také vlastní zdroje a bankovní 
financování. V lokalitě má být více 
než tisíc nových pracovních míst, 
na část by po rekvalifikacích moh-
li zamířit lidé, které v současnosti 
zaměstnává těžba uhlí.

Text: Hynek DLOUHÝ
Deník.cz

Foto: Sev.en Česká energie
Mezititulky a aktualizace:

Krušnohor

Dokončení ze str. 23

Počítá se i s rozvojem infrastruktury neznečisťující ovzduší.

Panely fotovoltaické elektrárny budou i na pobřeží.



V okolí Komořanského jezera by se mělo rozvíjet i zemědělství.
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KOMOŘANSKÉ JEZERO
Původní Komořanské jezero vzniklo přibližně před 15 000 lety jako 
mělké průtočné jezero v podhůří Krušných hor. Plocha zabírala 
minimálně 5 600 hektarů, což je více než například dnešní Lipno.
Plocha jezera se postupně zmenšovala. V 19. století měla rozlohu 
už jen 195 hektarů.
Později došlo k úplnému vysušení Komořanského jezera. Ustoupilo 
těžbě uhlí.

Rozhledna by měla poskytnout krásný výhled do širokého okolí.

Taková je představa o možnostech bydlení.

V zástavbě se počítá také se službami pro bydlící.

Počítá se i s provozem na výrobu vodíku.

Komořanské jezero a nad ním se vypínající Krušné hory.
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V olympijském roce 2024 
se posádky vozů starších 30 let 
symbolicky vydají až na slavný 
Olymp.

START

Trasa, která bude mít opět start 
v Praze, je pro letošní rok roz-
dělena na pět etap. Ty účastníky 
provedou rakouskými Alpami, 
pobřežím Chorvatska, Bosnou  
a Hercegovinou, Černou Horou, 
Albánií a Řeckem.

2 439 KM

Na jízdu dlouhou 2 439 kilo-
metrů se posádky vydají 4. květ-
na, ale ta začne ve skutečnosti už 
o den dříve. V předvečer startu 
se účastníci setkají na slavnost-
ním večeru ankety Zlatý volant, 
která je jedním z partnerů Old-
timer Expressu a díky tomu na 
startu nebudou chybět ani hvěz-
dy motorsportu.

VELKÝ  
ZÁŽITEK

„Přesné místo startu i osob-
nost, která naši jízdu zahájí, za-
tím prozradit nemohu, ale jisté je, 
že to bude pro účastníky i diváky 
určitě velký zážitek,“ slíbil Josef 
Zajíček, jenž Oldtimer Express 
vymyslel se svým tureckým ob-
chodním partnerem.

LEGENDÁRNÍ  
JEZDEC

První ročník vytrvalostní jízdy 
zamířil vloni na jaře do Istanbu-
lu a na slavnostním startu u Ná-
rodního technického muzea na 
Letné v Praze nechyběl například 
legendární norský rallye jezdec 
John Haugland, nebo turecký vel-
vyslanec Egemen Bagis. Jízda 23 
českých veteránů pak vyvrcholila 
společným příjezdem na náměstí 
k mešitě Hagia Sophia v sobotu 
20. května.

VLASTNÍ OHEŇ

Na účastníky druhého roční-
ku čekají opět minimálně stejně 
nevšední zážitky. Už po cestě, 
která posádky provede rakous-
kými a slovinskými Alpami, 
jadranským pobřežím a divo-
kou Albánií je připraveno něko-
lik zajímavých zastávek. Jednou 
z nich bude například soutěž-
ní jízda pravidelnosti na závod-
ním okruhu Grobnik v Rijece.  
V páté etapě se pak účastní-
ci zastaví přímo na Olympu pro 
vlastní olympijský oheň. Jízdu 
zakončí v Aténách, kde závod 
vyvrcholí slavnostním vyhláše-
ním a společným galavečerem.

PROČ JARO?

„V prvním ročníku dorazilo 
do cíle všech třiadvacet posádek 
a věřím, že i letos budeme stej-
ně úspěšní. Máme velmi zkušený 
servisní tým, který vždy okamži-
tě vyřešil všechny technické kom-
plikace účastníků. Pro cestu jsme 
navíc zvolili opět jarní termín, 
který je pro jízdu historických aut 
a jejich posádek ideální,“ vysvět-
lil Josef Zajíček nezbytné pod-
mínky pro takto dlouhou cestu 
veteránů.

NEJEN NAD 30 LET

Jízdy se mohou zúčastnit auta 
nad 30 let, ale oproti loňsku je 
vypsána ještě zvláštní kategorie 
Classique Unique pro automobi-
ly starší padesáti let. Vítěz kate-
gorie pak získá jedinečné hodinky 
z české manufaktury Robot, na-
vržené a vyrobené speciálně pro 
tuto akci.

STARÉ ŠKODOVKY

„V první ročníku jsme měli 
velice pestré startovní pole. Mi-
mořádný výkon předvedl Ivo 
Tůma se svým vozem Octavia  
z roku 1960, kterou zrekonstruo-

Vytrvalostní Oldtimer Express pojede
Vytrvalostní jízda českých veteránů nazvaná Oldtimer Express 
zamíří v tomto roce na jaře do Atén. Oznámil to hlavní organi-
zátor Josef Zajíček, majitel Autodromu Most. První ročník za-
vedl vloni účastníky po stopách Orient Expressu do Istanbulu 
(viz Krušnohor č. 6/2023, str. 26 – 27).

Před vytrvalostní jízdou v roce 2023 se historické vozy projely Krušnými horami.

Škodovky se na krušnohorských silnicích dobře vyjímaly.

Milovník historických vozů Josef Zajíček pozoruje dění uvnitř svého auto-moto-
-království. Přemýšlí také o květnové vytrvalostní jízdě veteránů.



val až těsně před závodem, nebo 
Alois Krejčí se Škodou Tudor 
Roadster z roku 1951, který byl 
nejstarším účastnickým vozem. 
Jedním z nepřehlédnutelných 
vozů byl pak Rolls-Royce Corni-
che, kterým jel Jiří Jirovec, bý-
valý závodník, sběratel historic-
kých rallyových vozů a majitel 

společnosti Invelt,“ vyjmenoval 
Josef Zajíček některé z účastníků 
ročníku 2023.

NEJVĚTŠÍ SBĚRATEL

Pro ročník 2024 se k Oldti-
mer Expressu rozhodl připojit  
i Ladislav Samohýl, největší sbě-

ratel historických vozů v Česku. 
„Mám velkou radost z toho, že 
tak významná osobnost veterán-
ské scény, jakou je pan Samo-
hýl, bude jedním z našich partne-
rů a věřím, že následující ročník 
přiláká minimálně stejně pest-
rou směsici vozů i posádek, která 
spolu zase vytvoří skvělou par-

tu,“ vyjádřil očekávání majitel 
autodromu.

Další informace na webu Old-
timer Express.

Text: Radek LAUBE
Foto: Oldtimer EXPRESS
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v letošním olympijském roce do Atén

Istanbul 22. května 2023: Účastníci jízdy naplnění radosti ze zjištění, že všichni do cíle dojeli.

Start vytrvalostní jízdy Oldtimer Express dne 17. května 2023 v hlavním městě Česka.

Josef Zajíček a jeho láska – vůz Tatra 
603 z roku 1959. V loňské vytrvalostní 
jízdě měla číslo 4.

Vozy před mešitou Hagia Sophia pou-
taly pozornost chodců. Urazily cestu 
dlouhou 2 200 km.



Účastníci si užili den plný akti-
vit a soutěží pro malé i velké jako 
například závody s auty na dálko-
vé ovládání, slalom pro odráže-
dla, hod balonem na cíl, či hry na 
podporu jemné motoriky.

K vidění byly i ukázky techni-
ky v podobě okruhového závod-
ního speciálu Octavia Race.

Svět závodů přiblížily také 
praktické ukázky bezpečnostního 
poutání v závodním voze. Dále 
se každý účastník mohl dozvě-
dět zajímavosti o bezpečnosti na 
silnicích, nebo si pomocí alkohol 
a canabis brýlí vyzkoušet, jak na 
pozornost řidiče působí návyko-
vé látky.

CÍL BENEFICE

Benefiční akce měla za cíl vy-
brat prostředky na nový herní prvek 
do zahrady Domova pro seniory 
Harmonie a podpořit tak setkávání 
napříč generacemi. Účastníci při-
spívali formou jednotného startov-
ného ve výši 70 Kč.

Částku, kterou se podařilo vy-
brat, dorovná Nadace Autodromu 
Most na pořizovací cenu herního 
prvku. Ten vyrobí studenti Střed-
ní školy technické Most-Velebu-
dice (SŠT).

ZPESTŘENÍ  
ŽIVOTA

„Jsme moc rádi, že můžeme 
touto formou přispět ke zpestře-
ní života obyvatel Mostu a vě-
říme, že prolézačka bude přiná-
šet mnoho radosti a zábavy všem 
těm, kdo do Domova Harmonie 
zavítají,“ podělil se o svoje poci-
ty Josef Zajíček, předseda před-
stavenstva společnosti Auto-
drom Most. Připomněl zároveň, 
že se nadace pravidelně podílí  
i na podpoře mladých mostec-
kých sportovců a dalším spole-
čenském dění v Mostě a okolí.

POZITIVNÍ  
ENERGIE

„Oceňuji pozitivní energii, 
kterou tým Autodromu Most 
vložil do přípravy i realizace 
akce. Poděkování patří i myšlen-
ce mezigeneračního potkávání – 
v této oblasti jen houšť,“ doplnil 
Ing. Luboš Trojna, ředitel Měst-
ské správy sociálních služeb  
v Mostě.

PROLÉZAČKA VŮZ

Prolézačka ve tvaru závodního 
vozu, která bude symbolicky při-
pomínat spojení s mosteckým au-
todromem, bude předána k užívá-
ní v průběhu tohoto roku.

 Text: Radek LAUBE
Foto: Autodrom MOST
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Vloni na podzim – 30. září – ožila zahrada Domova pro seniory 
Harmonie mezigeneračním setkáním, které uspořádala Nadace 
Autodromu Most ve spolupráci s Městskou správou sociálních 
služeb v Mostě.

Den pro seniory i děti v Domově Harmonie

Na akci vládla příjemná atmosféra. Na věk se nikdo neohlížel. Bylo o čem hovořit.

K vidění byl okruhový závodní speciál Octavia Race. Poutal pozornost mladých 
i dříve narozených.

Na stole jsou pomůcky, které účastníci mohli využít. Šlo například o brýle vyvo-
lávající v člověku pocit opilosti. Poutaly pozornost mladých i dříve narozených.



MISTROVSTVÍ SVĚTA

Fanoušci Černých andělů dr-
želi palce Adéle Stříškové, Na-
tálii Kuxové, Dominice Zachové 
a Anně Jestříbkové. Ty předsta-
vil široké české veřejnosti Čes-
ký svaz házené prostřednictvím 
speciálního videa, které pomo-
cí umělé inteligence představi-
lo národní tým. Snímky repre-
zentantek, které přinášíme, jsou  
z tohoto videa.

MOC TO TĚŠÍ

„To nás jako klub samozřejmě 
moc těší, že máme v reprezenta-
ci takové zastoupení. Musím říct, 
že všechny vybrané hráčky roz-
hodně výkonností do národního 

výběru patří. V našem klubu jsou 
pilíři,“ řekl Mosteckému dení-
ku sportovní ředitel DHK Baník 
Most Jiří Tancoš.

Ten je rád i z hlediska získá-
vání zkušeností. Vedle protře-
lých házenkářek jako Stříšková 
a Zachová tak mohou růst i mla-
dé talenty Jestříbková a Kuxová, 
které do Mostu přišly před sezo-
nou ze Slavie a Olomouce. „Tím, 
že se nám letos nepodařilo dostat 
do Evropské ligy, tak rozhodně 
účast na mistrovství světa hol-
kám v získávání zkušeností po-
může, ať už z herního pohledu, 
tak atmosféry velkého turnaje,“ 
dodal Jiří Tancoš pro Mostecký 
deník.
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Šest hráček DHK Baník Most, které odjely na chebský turnaj. Z nich byly ná-
sledně vybrány čtyři do reprezentace Česka. Zdroj: DHK BM

Reprezentantka a mostecká hráčka Anna Jestříbková. Zdroj: video ČSHReprezentantka a mostecká hráčka Adéla Stříšková. Zdroj: video ČSH

 ČERNÍ ANDĚLÉ

Unikum pro Most. V české repre jsou čtyři
hráčky, křičel titulek Mosteckého deníku

Pokračování na str. 30

„Most jako bašta házené? Pro českou reprezentaci to rozhod-
ně platí, vždyť severočeský klub dodal trenérovi Bentu Dahlovi 
pro mistrovství světa čtyři hráčky. Žádný jiný klub tak výraz-
né zastoupení nemá,“ zdůraznil autor článku Václav Veverka.



Samotný mostecký klub há-
zenou žije. I pro fanoušky je to 
velké téma. Diskutují na sociál-
ních sítích, tipují výsledky, fotí 
se s reprezentantkami. Své hráč-
ské kvarteto sledují. „Já jsem  
s házenou spojený hodně, půso-
bím v Mostě u tří kategorií, tak-
že jsem v hale téměř pořád, ale 
na mistrovství světa si samozřej-
mě čas najdu. Ostatně asi jako 
každý, kdo fandí reprezentaci,“ 
uzavřel sportovní ředitel DHK 
Baník Most v rozhovoru pro Mo-
stecký deník.

OSM „Z BANÍKU“

A co na to všechno říkal stálý 
zpravodaj zpravodaje Krušnohor 
Petr Sadílek? Referoval:

Koncem listopadu měla v Che-
bu soustředění česká reprezenta-
ce házené žen před mistrovstvím 
světa v Dánsku, Norsku a Švéd-
sku, které má být vyvrcholením 
sezony.

Do širšího výběru byla po-
zvána šestice hráček DHK Baník 
Most: brankářka Karin Řezáčo-
vá, spojky Natálie Kuxová, Ve-
ronika Mikulášková, křídla Adé-
la Stříšková, Dominika Zachová 
a pivotmanka Anna Jestříbková.

V Chebu český výběr prohrál 
s Norskem B 26:31 a zvítězil nad 
Slovenskem 27:23. Pro násled-
né MS nominoval norský trenér 
ve službách české reprezentace 
Bent Dahl čtveřici mosteckých 
hráček Kuxovou, Zachovou, 
Jestříbkovou a Stříškovou. Pro 
Kuxovou a Jestříbkovou to byla 
reprezentační premiéra.

Dalšími hráčkami reprezenta-
ce, které působily v Mostě, byly 
Markéta Jeřábková (Ikast), Char-
lotte Cholevová (Brest), Sára 
Kovářová (Lublin) a Sabrina No-
votná (Lázně Kynžvart).

Dohromady to bylo osm hrá-
ček, které hrají či hrály za DHK 
Baník Most. Takové reprezen-
tační zastoupení žádný jiný čes-
ký klub neměl.

Text a foto z obrazovky:
Petr PROKEŠ

1. LIGA
STARŠÍCH DOROSTENEK

DHC SLAVIA PRAHA 30
DHK BANÍK MOST 29
(poločas 16:18)

Vyrovnaný zápas, ve kterém 
se oba soupeři střídali ve vedení. 
Šťastnější byl domácí celek, který 
vstřelil vítěznou branku pět vteřin 
před koncem zápasu.
n Nejvíce branek za Slavii: Bo-
roňová 7, Pejšová 6, Knytlová 5
n Sestava a branky za Most: 
Malantuková – Burešová, Havlíč-
ková, Brabcová 3, Mocková 2, 
Janderová 3, Vokušová 4, Řádo- 
vá 8, Chaloupková, Hamalová, 
Buriánková 1, Koldová, Adamco-
vá, Pazderová 4, Bechyňská 3

DHK BANÍK MOST 39
SOKOL VRŠOVICE 13
(poločas 17:5)

Domácí hráčky vycházely  
z dobré obrany a v útoku si ote-
vřely soukromou střelnici. Polo-
časový výsledek hovoří za vše! 
V tabulce je Most po třetím kole 
soutěže na 2. místě.
n Sestava a branky za Most: 
Malantuková, Blínová, Burešo- 
vá 1, Havlíčková, Brabcová 2, Ma-
sopustová 2, Mocková 1, Jande-
rová 1, Nedvědová, Vokušová 5, 
Marková 5, Halamová 3, Burián-
ková 4/1, Adamcová 1, Pazdero- 
vá 10, Bechyňská 4
n Nejvíce branek za Vršovice: 
Baštová 4, Doubravová 2, Drtino-
vá 2

DHK ZORA OLOMOUC 28
DHK BANÍK MOST 25
(poločas 16:10)

Čtvrté kolo soutěže. V prvním 
poločase dominoval domácí ce-
lek a vytvořil si do přestávky šes-
tibrankový náskok.

Ve druhém poločase se kar-
ta otočila a Baník začal nepřízni-
vé manko stahovat. Škoda jen, že 
oba rozhodčí zápasu měli na druž-
stva jiný metr.

Jak si jinak vysvětlit dvě násle-
dující situace. V 18. minutě mos-
tecká Eliška Řádová upravila stav 
na 21:20. Vzápětí byla Baníku vy-
loučena hráčka a nařízen sedmime-
trový hod (22:20). Ve 23. minutě 

se situace opakovala, když Tere-
za Pazderová upravila na 23:22. 
Následoval stejný postup. Sedmi-
metrový hod v neprospěch Mostu 
(24:22). Závěr už si domácí hráčky 
pohlídaly a Baník si bohužel žádné 
body nepřipsal.

Z celkové hodiny délky zápa-
su hrál hostující celek 18 minut  
v oslabení, což se podepsalo na ko-
nečném výsledku. Most se v tabul-
ce propadl na páté místo.
n Nejvíce branek za Olomouc: 
Florianová 9, Krapková 9/4
n Sestava a branky za Most: 
Malantuková, Blínová – Burešová, 
Havlíčková, Brabcová, Mocková 2,  
Bechyňská 5, Janderová 1, Voku-
šová 1, Řádová 1, Chaloupková 3, 
Marková 3, Hamalová, Buriánko-
vá 3, Adamcová, Pazderová 6/2
n Diváků: 90

DHK BANÍK MOST 41
HÁZENÁ JINDŘ. HRADEC 34
(poločas 17:17)

Páté kolo. V prvním poloča-
se si domácí vytvořili několikrát 
dvoubrankový náskok. Soupeř 
však dokázal skóre vždy dorov-
nat. Do šaten o poločase odchá-
zela obě družstva s nerozhodným 
výsledkem.

Po přestávce byla pět minut hra 
vyrovnaná (22:22). V dalším prů-
běhu hry získávaly domácí hráčky 
mírnou brankovou převahu, kterou 
si udržely po celý zbytek utkání.

Obhájce titulu z Mostu je po  
5. kole  v tabulce na čtvrtém místě.
n Sestava a branky za Most: 
Malatuková, Blínová – Burešo- 
vá 1, Havlíčková, Brabcová 8,  
Mocková 2, Janderová 2, Nedvě-
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Dokončení ze str. 29

Reprezentantka a mostecká hráčka Dominika Zachová. Zdroj: video ČSH

Reprezentantka a mostecká hráčka Natálie Kuxová. Zdroj: video ČSH



dová, Vokušová 4, Řádová 3, Cha-
loupková 7, Marková 1, Hamalo- 
vá 3, Buriánková 3, Pazderová 5, 
Bechyňská 2
n Nejvíce branek za Jindřichův 
Hradec: Coufalová 15, Dobešová 
7, Camrdová 6
n Diváků: 100

DHK BANÍK MOST 35
SHK KUNOVICE 27
(poločas 16:10)

Šesté kolo. Již v prvním polo-
čase si Baník vytvořil dostateč-
ný náskok. Po přestávce udržoval 
potřebné vedení. Výhrou Most po-
skočil v tabulce ze čtvrtého na dru-
hé místo.
n Sestava a branky za Most: 
Malatuková, Blínová – Burešová, 
Brabcová 4, Mocková 1, Jandero-
vá 5, Vokušová 3, Řádová 1, Cha-
loupková 4, Marková 2, Hamalo- 
vá 5, Buriánková 1, Pazderová 7, 
Bechyňská 2

n Nejvíce branek za Kunovice: 
Kočí 8, Machálková 4
n Diváků: 80

DHK BANÍK MOST 28
DHC PLZEŇ 28
(poločas 8:12)

V boji třetí Plzně a čtvrtého 
Mostu se oba soupeři rozešli smír-
ně. Baníku citelně chyběla pravá 
strana v útoku. Plzeň byla po celý 
zápas lepším celkem, ale v závěru 
se podařilo Mostu zásluhou Anny 
Chaloupkové vyrovnat.

LION HOSTIVICE 29
DHK BANÍK MOST 23
(poločas 13:15)

V předposledním kole hrál Ba-
ník na palubovce Lionu Hostivi-
ce. V okleštěné sestavě s devíti 
hráčkami poprvé okusil v soutě-
ži hořkost porážky, když podlehl 
Hostivicím 29:23. Na konci zá-

pasu chyběly mosteckým děvča-
tům síly.

DHK BANÍK MOST 38
TJ JISKRA OTROKOVICE 30
(poločas 22:15)

Prvních patnáct minut byl hos-
tující celek lepší. Mostečanky, po-
sílené děvčata z A týmu, jako kdy-
by se na hřišti hledaly. K obratu 
zavelela Ema Veselovská, když  
v 15. minutě otočila vývoj zápasu 
na stranu Baníku (10:9). Od této 
chvíle udávaly tempo Mostečan-
ky. Obě družstva preferovala útoč-
nou házenou a moc se tudíž v prů-
běhu hry nebránilo. Do poločasu si 
domácí vypracovali sedmibranko-
vý náskok.

Začátek druhé půle opět patřil 
Otrokovicím. V osmé minutě sní-
žily stav zápasu na rozdíl pouhých 
čtyř branek (25:21). Mostecká 
děvčata o poznání přidala a o dal-
ších osm minut byl už stav utkání 

výrazně lepší ve prospěch Baníku 
(31:22). Střelecká přestřelka po-
kračovala až do konce zápasu.
n Sestava a branky za Most: 
Růžková, Kašparová – Mrvišo-
vá 4, Skácelová 3, Veselovská 10, 
Hanzelková, Hojerová, Protivo- 
vá 7, Smetková 4, Kroftová 4, 
Kostelná 5, Mikulášková 1
n Nejvíce branek za Otrokovi-
ce: Divílková 11, Šarmanová 7, 
Vařechová 4
n Diváků: 65

STAV V SOUTĚŽI

Do ledna 2024 je v tabulce Ba-
ník na 1. místě. Před druhým Jindři-
chovým Hradcem má náskok jedno-
ho bodu. Na třetí příčce je Bohumín 
(ten ztrácí na Baník dva body).

V novém roce se poprvé Baník 
utká se soupeřem 20. ledna. Tím 
bude právě Bohumín.

Petr SADÍLEK
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Facebookový profil Českého svazu házené informoval o tom, že zápasy české reprezentace budou k vidění na programu ČT sport. Zdroj: FB ČSH


